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At Trial Service Office Pacific
Naval Station, Pearl Harbor, Hawai i
Monday, 19 March 2001

The court opened at 0800 hours.

PRES: This court is now in session. Counsel for the
Court?

CC: Let the record reflect that all members, parties,
and counsel are again present.

PRES: Any procedural matters?

CC: Yes, sir. At this time, we have a number of
evidentiary and one procedural exhibit to enter into the
record. Copi es of which have been provided to the
parties.

The first is the U. S. Coast Guard search and rescue
materials that were referenced by CAPT Angert on--during
his testimony | ast week. The second exhibit--and that's
Court of Inquiry Evidentiary Exhibit 60. The second is
U.S. Navy Regul ati ons, Chapters 8, and--8 through 10, and
that's Court of Inquiry Evidentiary Exhibit 61. The
third is the Fleet Operating Area Chart, a copy of that
has not been provided to the parties, but is avail able
for review fromthe court reporter, that's Court of

| nquiry Exhibit 62. The fourth is the Qualifications

St at us of Seaman Rhodes and ET3 Bruner, that's Court of

| nquiry Exhibit 63. The fifth is the Nati onal
Transportation and Safety Board interviews of M. and
Ms. Jack Clary, Court of Inquiry Exhibit 64.

The sixth is National Transportation and Safety Board
interview of Mr. John Hall, that's Court of Inquiry

Evi dentiary Exhibit 65.

The procedural exhibit is FT1 Patrick Seacrest's imunity
documents, as entered as the next procedural exhibit, I
believe that's letter "N". Sir, that's all we have for
now.

PRES: Okay. Counsel for the Parties, procedural
matters?

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): No, sir.
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Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): No, sir.
Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): No, sir.
PRES: Counsel, proceed.

CC: Sir, at this time the court calls FT1 Patrick
Seacrest to the stand.

Patrick T. Seacrest, Fire Control Technician First Cl ass,
U.S. Navy, was called as a witness for the court, was
sworn, and exam ned as foll ows:

DI RECT EXAM NATI ON
Questions by Counsel for the Court:

Q. Petty Officer Seacrest, before we begin, there should
be a | aser pointer up at the table for you to use, as we
put various exhibits up for you to refer to during the
course of your testimony.

A. Yes, sir.

Q  Wuld you begin by stating your full name and
spelling your |ast name for the record please?
A. Yes, sir. Patrick Thomas Seacrest. S-E-A-C-R-E-S-T.

And what is your rate?
FT, sir.

You're a First Class FT?
Yes, sir.

And how | ong have you been on active duty in the
nited States Navy?
Approxi mately 14 years.

) What's your current duty station?
: USS GREENEVI LLE.

And how | ong have you been assigned to USS
REENEVI LLE?
Approxi mately 1 year.

Q
A
Q
A
Q
U
A
Q
A
Q
G
A.
Q. And what division do you work in onboard the
GREENEVI LLE?

A. The FT Division, sir.
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And is that part of the Weapons Department?
Yes, sir.

Are you the Leading FT in that division?
Yes, sir, | am

o 2O PO

Woul d you pl ease descri be your general duties and
responS|b|I|t|es as the Leading FT?

A. Yes, sir. Run the day-to-day routine for the FT
Di vi sion, assigning various tasks, jobs, take care of
adm ni stration, training.

Q. Okay. What kind of jobs and tasks do you assign?
A. Mai nt enance related items, equi pment needs to get
fixed, parts need to get ordered, that kind of thing.

Who's your supervisor?
Chi ef Thomas, sir.

And that's FTC Thomas?
Yes, sir.

o »O0 PO

Woul d you al so descri be the various underway watches
you're qualified to stand?

A. Yes, sir. Fire Control Technician of the Watch and
Chi ef of the Watch.

Q. Okay. How | ong have you been qualified as Chief of
the Watch, let's take onboard GREENEVILLE first?
A. Aboard GREENEVILLE, approximtely a year.

Q. Okay. Were you qualified as Chief of the Watch on
any ot her boats?
A. Yes, sir.

Q. Woul d you describe those for the court?
A. Just USS BUFFALO, for about 4 months.

Q. Four mont hs. How about Fire Control Technician of
the Watch, how | ong have you been qualified on
GREENEVI LLE?

A. Approxi mately 1 year.

Q.  And qualified on any other boats before that?
A. Yes, sir.
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Q. Whi ch boats?
A. USS BUFFALO, USS OMAHA, USS TI NOSA.

Q How many total years then would you say that--or
total time that you've been qualified as FTOW

A. Approximately 12 years.

Q. Now how often do you stand the FTOW Watch under way?
A. Usually rotate about every other way. Long

depl oyment s, about every other port call, 1'll rotate out

of the two.

Q. When you say rotate, are you talking FTOW and Chi ef
of the Watch?
A. Yes, sir.

Q. So in a--in a given underway period of time, you'l
stand FTOW for that underway, then your next underway you
may stand Chief of the Watch?

A. Correct, sir.

Q. Ot her than actually standing the FTOW Watch, how do
you mai ntain your proficiency as a watchstander in that
position?

A. Onboard training, outside training in training

buil ding we have here on SUBASE.

Q. Okay.
A And up at NSTCP in the attack trainers.

Q. Let's tal k about onboard training, how often do you
rain onboard GREENEVI LLE?
. Weekly, sir.

—+

A

Q Okay. Coul d you descri be what the training entails?
A. Various topics about fire control tactics,
casualties, those types of things.

Q. Is that run by the Chief, or do you run the training?
A. Him and | trade off training, giving the training.

Q. Okay. Actually, how many--how many people do you
have in the FT Division?
A. There is a total of 9 of us.

Q. Ni ne. You also mentioned off boat training. Wher e
do you conduct that?
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A. I|"m not sure the name of the building, but it's the
training building over on SUBASE.

Q. Okay. How woul d you characterize the training
program that you have in the FT Division onboard

GREENEVI LLE?

A. I'"d say it's pretty good training program You focus
a lot on FT of the Watch and tactics.

I"d like to talk now about the 9th of February.
Yes, sir.

Did you have the FTOW Watch on the 9th?
Yes, sir, | did.

What watch did you have?
1130, sir.

Q

A

Q

A

Q

A

Q. You started at 11307

A. Yes, sir, FTOW

Q Were you originally scheduled to have that watch?
A
Q
A
Q
A
t

No, sir.

What watch were you originally scheduled to have?
Originally, | wasn't scheduled to go underway.

Okay. Why weren't you scheduled to go underway?
. I was due--1 was suppose to be let in to got to
rai ning up at NSTCP.

Q. Okay, and what happened to cancel that?

A. One of the members of my division had some famly
probl ems he needed to take care of, and | took his place.
Q. Okay. Did you review the watchbill for the 9th of
February?

A. Yes, sir, | did.

Q. Were you originally scheduled to have the morning
wat ch?
A. l--1 don't believe so, sir.

Q. Okay. What watch did you actually stand, if any, in
t he morning when you got underway?

A. In the morning when we got underway, | had--ny
maneuvering watch was topside.
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Q. Okay. After you got off the maneuvering watch, what
did you do that morning?

A. Just kind of wal ked around the boat, made my way up
to the Attack Center, made sure everything was going on--
goi ng okay up there.

Q. When you say Attack Center, is that in Control Roon?

A. Yes, sir, in the Control Room

Q. Is that part of your job as the Leading FT, to make
sure that those stations are set up?

A. Yes, sir, | think it is.

Q. So you stated that you assumed the watch, the FTOW
Watch, at 11307
A. Yes, sir.

Who did you assume it fron?
Petty Officer Benkovic.

Petty Officer Pincherton?
Benkovi c.

Benkovi c?
Yes, sir.

) Did FT3 Brown relieve you at any time during your
atch for a snmoke break?
Yes, he did.

=0 >0 >0 >0

When did he do that?
Bet ween 1200 and 1230 he did it.

Okay, and how |l ong were you gone fromthe FTOW Watch?
About 10 m nutes.

o >0 >0 »

) When you returned, did Petty Officer Brown pass down
o you that the Officer of the Deck, M. Coen, wants his
ire control to forcefully report all contacts?

—_n —+

A. No, sir.

Q. He never told you that?

A. No, sir.

Q. Petty Officer Seacrest, were you well rested for your
wat ch?
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A. Yes, sir.
Q. How much sl eep had you had the night before?
A. About 10 hours.

Q. Okay. What consoles in--at your watchstation, do you
moni t or?
A.

Q.
R

The- - - -

We're going to put up the chart to--of the Control
oomto help you out here [placing exhibit on wall].

A Okay.
Q. If you would start, Petty Officer Seacrest, and
again, use your |aser pointer, but if you would point out
wher e--where you stand your watch onboard GREENEVI LLE.
A. Okay [pointing |aser at exhibit], right in that
vicinity, right in there.

Q. Okay. So you're--you're pointing to the starboard
side of the Control Roont---
A. Yes, sir.

Q. At the section that says FTOW?
A. Yes, sir.

Q. Okay. Coul d you describe the various consol es that
you monitor?

A. Yes, sir. These three [pointing |laser at exhibit],
this console here, the one there after it, and that one.
Those are MK-81 consol es.

Q. What do they do?

A. The one next to it--they all--that's the fire control
system

Q. Okay.

A. Al'l our displays are on those three, right there.

Q. Okay.

A And [pointing |aser at exhibit] here is a MK-81, it's

a different mod though, but it does the same thing. So
in essence we have four consoles that do the exact same
t hi ng.

Q. So as FTOW vyour responsibilities include monitoring
all of those consol es?
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A. Not all of them just the ones |I choose to monitor,
since | can use them all for the same thing.

Q. Okay. On the 9th of February, which ones did you
choose to nonitor?

A. This one right here [pointing |aser at exhibit] and
t hat one right there.

Q. Okay. How did you set those up for your watch? How
do you go about setting up your consol es?
A. It was a standard set up we have.

Q. Woul d you describe, for the court, what a standard
set up is?
A. Sur e. This console here [pointing |aser at exhibit]

we normally set up in the line of sight. The next
console aft will be set up in time bearing, [pointing
| aser at exhibit] this console we'll set up in FLIT MATE.

Q.  Wuld you stop here and let's go back out. We need
to perfect this for the record, Petty Officer Seacrest.
Starting with forward on the starboard side, the console
closest to the right hand side, the |lower right-hand-side
in the Control Room  What's that console used for?

A. Li ne of sight.

Q Li ne of sight, okay. And moving aft from that?
A. Moving aft, this is time bearing.
Q

Okay.
A. The next one, that's FLIT MATE, and that one was set
up in Ops Summary.

Q. On the 9th of February, were all of those consoles,
o the best of your know edge, working properly?
Yes, sir.

—+

Okay. Was the AVSDU out of comm ssion that day?
Yes, sir, it was.

A
Q
A
Q. How did you find out the AVSDU was out of comm ssion?
A When | turned to |look up at it, it wasn't on

Q

) Okay. Were you aware of any compensation that the
ship had put in place for the |loss of the AVSDU on the
9t h?

A. No, sir, | wasn't aware.
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Q. Wbul d you have expected there to be any conpensati on,
as FTOW is that something that you would | ook for?
A. No, sir, not really.

Q. Okay. Now you stated that you assumed the watch at
1130. Do you recall how many contacts you held on fire
control when you assumed the watch?

A. | believe it was 2 to 3, sir.

Q. Do you recall their designations?
A. | think it was Sierra 9, 10, and 11.

Okay, and what information--do recall the information

—+

Q
hat you held on each of these contacts----
A. No, sir.
Q. When you assumed the watch? You don't?
A. No, sir.

Q. Okay. Now bet ween 1130 when you first assumed the
watch and 1316, which is the time that the ship commenced
angl es and dangles, did you have a discussion with sonar
concerning contact, Sierra 107

A. Yes, sir, | did.

Q. Woul d you describe for the court the--that
conversation?

A. Yes, sir. Petty Officer Reyes came out to the
Control Room and he came up to me and he said that they
t hought Sierra 10 was a close contact. So | did some
adjustments on the fire control system to try and make
hima close contact, and it wouldn't fit. So | disagreed
with him

Q. \When you say make adjustments on your system what
are you physically doing?
A. Physically adjusting the range and course and speed of
the contact to make him closer, and the bearings woul dn't
fit.
Q. Did you feel pretty confortable with what you had
done, your solution?

Yes, sir.

A.
Q. Okay, did you convey that to Sonar?
A. Yes, | did.
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Q. What did Sonar do?
A. Actually | don't remenber. | think he--he just said
keep an eye on him and | said, "okay."

Q. Okay.
A. And that was it.

Q. When you assume the watch anytime between your
assumption of the watch at 1130 and angl es and dangl es at
1316, did you report any bearing and range information
fromthe FTOW position to the Officer of the Deck or the
Commandi ng Officer?

A. No, sir.

Q. Are you required to?

A. No, sir.

Q. Wiy not?

A. We're only required to if the contact is within
four--is going to pass within 4,000 yards, or any

war ships within 10,000 yards.

(@)

Okay, so you had satisfied yourself that none of
these contacts were going to pass within 4,000 yards?
Yes, sir.

And |I'm assum ng that you had classified them or
hey had been classified as surface merchants?

-Oo 2

A. Surface contacts.

Q. So you didn't know if they were warships or

mer chant s?

A. Yes, sir.

Q. You did or did not?

A. Did I know if they were----

Q. Ri ght .

A. No, sir.

Q Well, if you didn't know, how could you know not to
report thenﬁ | mean you just told me that 10,000 yards

you had to report if a warship was going to close within
10, 000 yards.
A. We would know if there was a warship out there.
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Q. So do you recall, or you just don't recall what the
classification was?

A. Well | know we didn't have any warshi ps out there.
Q. Okay. So you were operating off the 4,000 yard----
A. Yes, sir.

Q. Requirement. Where is that stated?

A. In the CO s standing orders.

Q. Now during this time, and again |I'mtalking about
1130 to 1316, do know whether the OOD or the CO ever canme
over to fire control and | ooked at the contacts that you
hel d?

A. No, sir, |I'mnot aware if they came over or not,
cause | had my back turned to----

Q. Okay |l et me ask you this. Did they ever come and sit
down in the consol es or stand over the consol es and

mani pul ate them themsel ves?

A. No, sir.

Q Did they ever ask you any questions---

A No, sir.

Q. Concerning the contacts?

A. No, sir.

Q Okay, but you're saying they could have | ooked over
your shoul der and you not know it?

A. Yes, sir, they could have.

Q. Okay, at this time could you describe, again during
1130 to 1316, where were the civilian guests in Control,

any?

A. Basically they were com ng in and out of the Control
Room and just visiting Sonar and then com ng over into
the Attack Center, and asking me a couple of questions
about fire control, and then they would move on.

Q. Okay, and how many Petty Officer Seacrest?
A. Usual |y about two or three at a ti me.

Q. Okay. At this time, did you feel that they were any

barrier to communi cation between you and the Conn?
A. No, sir, they were not.
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Q. Okay. Do you believe that they formed any barrier

t hat prevented the OOD or the Captain from |l ooking from
the periscope stand down to the fire control displays?
A No, sir, they didn't.

Q. You wouldn’t know that because your back was turned
to them correct?
) Ri ght, sir.

A

Q Okay. Coul d they have seen your displays fromthe
peri scope stand? G ven the size of your displays, can

t hey be physically seen fromthe periscope stand, do you
know?

A. They could be seen, but very hard to read.

Q. Okay and that's because of the size of the screens,
in your view?
A. Yes, sir.

Q. Petty Officer Seacrest, is one of your
responsibilities to maintain the CEP plot during your
wat ch?

A. Yes, sir, it is?

Q. It wasn't mai ntained during the watch, was it?

A. No, sir, it wasn't.

Q. In fact, you've only had--you plotted, | believe,

shi ps course and speed perhaps?
A. Yes, sir.

Q. But there was no contact information on it was there?
A. There was some contact information it.

Q. Okay, but it wasn't complete, correct?

A. No, sir, it was not conplete.

Q. Certainly not up to FT standards, right?

A. Correct, sir.

Q. Now, you mentioned your Chief--Chief Thomas, Chief
Thomas requires that display to be kept up doesn’'t he?
A. Yes sir, he does?

Q. In fact, you require that it be kept up by your own
FT's that work for you don’t you?

A. Yes sir, | do.
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Q. But, on the 9th of February, you decided you weren't
going to keep it up, isn’'t that right?
A. Ah, yes sir.

Q. Why did you decide that, Petty Officer Seacrest?

A. I made the decision based on the inmportance of fire
control and the CEP at the time going into angles and
dangles. And, then the nature of angles and dangl es
itself doing 20 to 30 degree angles on a submarine makes
it hard to do anything. So, | based--1 took all that
into consideration and | made my decision on that.

Q. Ok, where is it stated that in the Commandi ng
Officer’s Standing Orders that’s your decision to make?

Where was FT3 Brown during this time?
Back in the Control Room

So, he was in Control?
Yes, sir.

A. It doesn’t.

Q. Where is it stated in any guidance that, that’'s your
decision to make?

A. It doesn’'t.

Q. Did you notify the Commanding Officer?

A. No, sir.

Q. Did you notify the Officer of the Deck?

A. No, sir.

Q. Did you notify your Chief?

A. No, sir.

Q. You didn’'t notify anybody did you?

A. No sir, | did not.

Q. You made that decision completely on your own?
A. Yes sir, | did.

Q. In fact, isn’t the--doesn’'t the Commandi ng Officer
standi ng orders require that it be maintained?

A. Yes sir, it does.

Q.

A.

Q.

A.
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Q. This is the Petty Officer that you requested to come
and to relieve you for a snoke break, correct?
A. Yes, sir.

Q. So, you knew he was back in Control, would you point
out where in Control he was?
A. Ah, he was back here.

Q. What was he doing back there, do you know?
A. Ah, | think he had a book in his hand.

PRES: May | ask, back “here” is where?
CC: In the starboard aft section of the Control Room
PRES: Thank you.

Q. So, how far was Petty Officer Brown away from you
Petty Officer Seacrest?
A. A few feet.

A few feet?
Yes, sir.

Q

A

Q. So, did you ask himto help you maintain the CEP?
A. No sir, | did not.
Q

C

A

) Could you have asked himto help you maintain the
EP?
) In hindsight, yes, | could’ ve.

Q. Well, when do you choose to maintain the CEP, please

descri be for the court under what conditions you think

that plot is important. Since it’s obvious that you
didn't think it was inportant on the 9th. When do you

think it’s important to maintain that plot?
A. I think it’s important all the time sir.

Q Well, when do you normally do it?
A. Normal ly, all the time sir.

I want to ask you a couple of more questions al ong

—+

Q

his line. Ah, you said you had 2 to 3 contacts?
A. Yes, sir.
Q.

Is that a | arge contact density picture for you to
mai ntai n?
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A. No, sir.

Q. Okay, so it would ve been easy for you to maintain
the fire control panels, review those and do the CEP with
not much problem correct?

A. Yes, sir.

Q. I mean, that’s not a very challenging contact
picture, isn’'t that right? Two to three contacts?
A. Correct, sir.

Q. And, yet you chose not to maintain the CEP?
A. Yes, sir.

Q. This was a distinguished visitors cruise you were
going out on--on the 9th, wasn't it?
A. Yes sir, it was.

Q. Was only going to be a 6 hour--6 hour cruise,
correct?
A. Correct, sir.

Q. Isn’t that one of the reasons why you didn’t maintain
the CEP because this was just going to be a little jaunt
out into the Pearl Harbor OPAREAS?

A. No, sir.

Q. You got lazy, didn't you Petty Officer Seacrest?
A. Yes sir, a little bit.

Q. I mean--a little bit. Petty Officer Seacrest, you
said that angles and dangles as you're moving--as the
ship is nmoving up and down, you said that, that was an

i medi ment to you getting to the CEP. Don’t you do that
routinely?

A. No sir, we don't.

Q. Okay, so it’s your testimony that as a boat moves up
and down through the water colum, that, that’s an

i mpedi ment to your maintaining the CEP. | s that what
you're telling us?
A. |’ m sayi ng, doing--between doing 20 to 30 degree

angles, yes. W normally don’'t change depth at 20 to 30
degree angl es.
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Q. Okay, did you ever--since that seems to be difficult
to do. Did you ever mention that to the Commandi ng
Oofficer----

A. No.

Q. That, that was difficult to do?

A. No.

Q. How about the Officer of the Deck?

A. No, sir.

Q. Again, how about Chief Thomas?

A. No, sir.

Q. You didn’t mention it again to anybody onboard
GREENEVI LLE, did you?

A. No, sir.

Q. Did anybody come over to you, to your station on the

afternoon of the 9th and correct you on maintaining that
CEP?
A. Ah, no sir.

Q. So, nobody came over and said anything to you?
A. No, sir.

Q. The Chief didn’t say anything?

A. Chi ef Thomas wasn’t onboard at the tinme.

Q. Okay, any other FT?

A. No, sir.

Q. Officer of the Deck?

A. No, sir.

Q  XO?

A. No, sir.

Q. Commandi ng Officer?

A. No, sir.

Q. I’d like to tal k about angles and dangl es that

started at 1316. \What contacts were you tracking at 1316
when you started angl es and dangl es?
A. Sierra’s, 10, 12 and 13.

1555



Q. Did you make any reports to the Officer of the Deck
about these contacts?
A. No, sir.

Q. Why was that?
A. | didn't need to at that time sir.

Q. And, again that would be because your solutions did
not have them closing within 4000 yards?
A. Correct, sir.

Q. That’ s your testimony?
A. Yes, sir.

Q. Where were these civilian guests during angles and
dangl es?

A. They were fromthis general area here and right up
here on the Conn.

Q. Okay, how many were--were up forward by the CEP that
you're indicating on the chart?

A. Up forward here, there was 6 to 7 people right in
here and there was about--it was approximtely 4 people
standing right up here.

Q. Okay, when you’ re saying right about here, you're
tal ki ng about the starboard side of the periscope stand?
A. Yes, sir.

Q. So, they were standing on the periscope stand or--or
off of it?
A. On the periscope stand.

Q. They were on the stand?
A. Yes.

Q. Ok, did you believe that their positions were an

i mpedi ment to your communication with the Officer of the
Deck?

A. No, sir.

Q. Okay, if you would have had a contact report you

needed to make you felt conmfortable making it?
A. Yes, sir.
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Q. Okay, do you believe that the distinguished visitors
forward in the Control Room on the starboard side next to
the CEP prevented you fromgetting to the CEP?

A. No sir, they didn't prevent me fromgetting to the
CEP.

Q. You coul d’ve asked themto move, correct?

A. Correct, sir.

Q. If you had wanted to maintain that plot, correct?

A. Correct, sir.

Q. Lets tal k about the high-speed rudder turns that
occurred next. Did you continue to track these contacts
t hat you menti oned before, | believe you said Sierra 10

and 12 at this time? Did you have 13 at this time?
A. Yes sir, we had 13.

Q. Okay, did you continue to track those contacts

t hrough the high-speed rudder turns?

A. We had | ost Sierra 10 shortly after the angles and
dangl es.

Q. Okay, so you had Sierra’ s 12 and 13 at this time?

A Yes sir, just Sierra 12 and 13.

Q Okay, were you able to track then?

A Intermttently, sir.

Q. How wel |l could you track them?

A. Well, when we had them in ATF, fairly well.

Q Okay. Any contact report to the Officer of the Deck
at this time?

A. No, sir.

Q. Any contact reports to the Commanding Officer?

A. No, sir.

Q. During angl es and dangl es and the high-speed rudder

turns, did the Officer of the Deck ever come over to fire
control to take a |l ook at your contact picture?
A. Umtm, not that |’'m aware of, sir.

Q. Okay, |ets break this down again. Did the Officer of

the Deck come over and talk to you personally about the
contact picture?
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A. No, sir.

Q. Did you see the Officer of the Deck mani pul ate any of
the consoles himself to trying to determ ne the contact
picture?

A. No, sir.

Q. But, as far as you know, the Officer of the Deck may
have been | ooking over your shoul der from off of the
starboard side of the periscope stand onto your displays.
s that right?

A. Yes, sir.

Q. And, that’'s because your back was to him correct?
A. Correct, sir.

Q. Because your focus was on your displays, is that
right?

A. Correct, sir.

Q. Okay, so he could have, he could’ ve been | ooking over
your shoul der and getting that contact information?

A. He could have, sir.

Q. But, your testimony is that those displays are
difficult to see, perhaps?

A. Per haps.

Q. But, you're not sure of that?

A. Ah, no sir.

Q. He coul d’ ve seen it?

A. He coul d’ ve.

Q Alright, lets talk about the Commandi ng Officer?

Did the Commanding Officer come over and speak to you
during angles and dangl es or high-speed rudder turns
about the contact picture you had?

A. No, sir.

So, he didn't speak to you personally?
No, sir.

Did you see himsit down or stand up behind any of
he consol es and | ook at the picture?
No, sir.

>0 >0
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Q. Okay, but again, he could ve been | ooking off the
peri scope stand over your shoul der and | ooking at those
di spl ays?

A. Yes, sir, he could have.

Q. G ven the density of the civilian visitors that you
had on that side, do you think the either the Officer of
the Deck or the CO could have seen through them and taken
a |l ook at those consoles? Do you know?

A. No sir, | don’t know.

Q. What course did GREENEVILLE come to when you finished
the high-speed rudder turns?

A. | believe it was three-four-zero.

Q And, did you still hold contact on Sierra’ s 12 and
137

A. Yes, sir.

Q. How wel|l were you tracking those contacts?

A. Fairly well.

Q. Can you define fairly well for the court, what does

t hat mean?

A. We were getting good sonar bearings.

Q. Again, at this time, did you make any contact reports
to the Officer of the Deck?

A. No, sir.

Q. To the Commanding Officer?

A. No, sir.

Q. And, I'’m assum ng, the reason you didn’'t is again,

you didn’t have any solutions that had these contacts
closing the ship within 4000 yards, is that your
testi mony?

A. Yes, sir.

Q. Did anyone else talk to you at this time about your
contact picture, for example, Sonar, anybody from Sonar?
A. No, sir.

Q. The XO?
A. No, sir.
Q

Was the XO--did you see the XO in Control ?
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A. No, sir, | did not.

Q. I's your testimony, you didn't see himin Control at
all that afternoon?

A. That is my testimony, yes sir.

Q. Okay, did you ever see himin Sonar?

A. No, sir, | did not.

Q. Did you ever see him peer his head out from behind

the curtain in Sonar?

A. No, sir, | did not.

Q. So, your recollection or your testimony is that you
never saw the Executive Officer at all that afternoon.

A. Correct, sir.

Q. Okay. After the three-four-zero |l eg, could we have
the chart up please, the reconstruction chart? Okay,
Petty Officer Seacrest, turning your attention to Exhibit
4, this is a reconstruction of the track of the
GREENEVI LLE and the EHI ME MARU on the 9th of February.
These are the high-speed rudder turns that GREENEVILLE
executed and you mentioned that she came to, | believe
this is course three-four-zero here in that general
section when--when she came off of course three-four-
zero, what course did she come to? Do you know?

A. umm - - -

Off the three-four-zero |eg?

Off the three-four-zero leg, we came to one-two-zero.

Q
Q. Do you know why GREENEVILLE came to one-two-zero?
To clear baffles, sir.

Q Okay, why would she be clearing baffles at that

A Getting ready to go to periscope depth.

Q. Now, during the course change from three-four-zero to
one-two-zero, did you maintain contact on Sierra's 12 and
137

A. Yes, sir.

Q. So, you said you were--you came to one-two-zero to
clear baffles and getting ready to come to periscope
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dept h. Prior to comng to periscope depth, what
preparations were made for that evolution to do that?
A. Just the baffle clear, sir.

Q. Okay. Was a pre-brief done by the Officer of the

Q Is that normally done?

A Yes, sir.

Q. Do you know why that brief wasn't done that day?
A No, sir, I can only make an assunption.

Q What’'s your assunption?

A. That we were just comng up to check our visua
surface picture and then proceed deep.

Is that brief important to you as the FTOW?
Not really, sir.

It’s not?
Not really, sir.

) Okay, tell us about the brief, what’'s discussed
uring the brief then?

Most of the brief is discussed why we ' re going to
peri scope depth. Communi cati ons, housekeeping,

evol utions, that type of thing.

>20 >0 >0

Okay, is the contact picture discussed at all?
Bet ween me and Sonar and the Officer of the Deck.

During the brief?
Someti mes during, sometimes after.

Q

A

Q

A

Q. Okay, is that not standardized this part of the
brief?

A No, sir, | don’t think so.

Q
A
Q
b
A

Does the CO s Standing Order require a brief?
Yes, sir, it does.

To your know edge is the FTOW position part of that

rief?
No, sir, it’s not.
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Q. Can you tell us who is?
A. Yes, sir. Sonar Supervisor, ESM Watch, the RMOW
AEF, the AUX of the Watch and the Ship’s Control Party.

Q. Any reason why the FTOWisn't part of that brief?
A. Can only assume because |I’m standing in Control al
the time and interacting with the Officer of the Deck.

Q. Wuldn't you think that, that would be a good time
for you to get together with the Sonar team and the other
sensor operators to discuss the picture that you got?

A. Ahh, yes sir.

Q. So, you think you should be a part of that brief?
A. Yes, sir. And, normally | do make nyself a part of
t hat brief.

Q. Had you ever proceeded to periscope depth before
wi t hout such a brief on GREENEVI LLE?
A. Yes, sir.

Q. Is that the exception or the norm for the ship?
A. The exception.

Q. And, again | assume that your testinmony would be that
it’s the exception and that if you're only going up for a
short period of time, you don’'t conduct that brief?

Yes, sir.

Is that the reason why you haven’'t done it in the
ast?
Yes, sir.

Did you pickup any new contacts on course 1207?
Yes, sir, we did.
Sierra 14.

A.
Q.

p

A

Q

A.

Q. What contact was that?
A

Q Who reported new contact Sierra 147

A Sonar Supervisor.

Q And, who was the Sonar Supervisor?

A Petty Officer McGi boney.

Q. Did you specifically hear himreport new contact
Sierra 147
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Yes, sir, | did.

How did you hear that, how did he do that?
Over the 27MC.

And, the 27MC is audible in the Control Roonm?
Yes, sir.

So, it’s your testimony, you specifically remember
G boney making that report?
Yes, sir.

o »ZO0 PO PO P

Was this a--just a new contact report or was this
part of the post baffle clear all contact report that
Sonar routinely does?

A. It was the--it was part of the post baffle clear.

Q. The all contact report.
A. The all contact report.

Q. Coul d you describe for the court what an all contact
report is?

A. Yes, sir. We clear the baffles, we steady course and
speed. The Officer of the Deck will say Sonar report al
contacts----

Q Alright, et me stop you there. Did the Officer of
the Deck make that statement?
| believe he did, sir.

Okay, you're not sure, but you believe he did?
Yes, sir.

Al right, would you continue please?

Soon as he says that, Sonar will do their search it
takes a m nute or so and he reported gain Sierra 14
bearing such and such they rattle off the bearing D/ E
angle, SNR and then it follow on still hold Sierra 13, 12
no bearings.

>Oo >0 P

Q. Okay. That’s a lot of information in that report. I
need to find out how much of that you remenber. Now, you
specifically remember McG boney making that report. Do
you specifically remember himtal king about each of those
contacts?

A. Yes, sir.
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Q. So, is it your testimony that he said new contact
Sierra 14?

A. Yes, sir.

Q. Do you recall the bearing and range for the bearing
i nformati on he gave off?

A. No, sir, | don’t.

Q. Okay. MWhat did he say next?

A. He reported Sierra 13 and then he reported Sierra 12.
Q. Do you recall what information he provided on those
two contacts?

A. No, sir.

Q. Okay, after he made that report was it acknow edged
by anyone in the Control Roon?

Not that | know of, sir.

Were you tracking Sierra 14 at this time on fire
ontrol ?
Yes, sir.

What was your confidence in your track?
Very | ow.

Why was it | ow?
Single leg solution.

o »O0 2O »20 »

And, that’s because you had just come out of--out of
the turn to course one-two-zero and this was a new

cont act ?

A. Yes, sir.

Q. Now, prior to comng to periscope depth at this time,
did the Commandi ng Officer indicate he was confortable
with the contact picture?

A. Yes, sir, he did.

Q. How did he do that? How did he indicate that?
A. He said that | have a good feel for the contact
picture.

Q. So, your testimony is you specifically recall the

Commandi ng Officer saying “lI’m confortable with the
contact picture”?
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Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Obj ecti on.
M sstated the witness’ | ast answer.

CC: Petty Officer Seacrest, tell us exactly what the
Commandi ng Officer said?

W T: He said “1 have a good feel for the contact
picture.”
Q. After he said “lI have a good feel for the contact

picture”, what happened next?
A. He ordered the Officer of the Deck to proceed to
peri scope depth.

Q. Who did he make that contact to, do you know? Excuse
me, that statement to?

A. | believe to the Officer of the Deck.

Q. What did you interpret his statement to mean?

A. That he had a good feel for the contact picture.

Q. Whi ch contacts?

A. Al'l of them

Q. Including Sierra 14?

A. Yes, sir.

Q. Now at this time, did you go up to the Commandi ng
Officer and say, “Captain, are you talking about Sierras
12, 13, and 147?”

A. No, sir.

Q. So you just assumed that he had--that he was talking
about all three of those contacts, correct?

A. Yes, sir, that was my assunption.

Q. Now, you testified just a few m nutes ago that you

were not satisfied or not conmfortable with your fire
control picture on Sierra 14. s that right?
A. Yes, sir.

Q. And that’s because you only had one | eg, one good

| eg, correct?
A. Yes, sir.
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Q. Well, why didn't you raise that to the Officer of the
Deck? 1Isn’'t that your responsibility to let the Officer
of the Deck know that?

A. Yes, sir.

Q. Isn’t that your responsibility to let the Commandi ng
Of ficer know that?
A. It’s my responsibility to back him up, yes, sir.

Q. That's not very good backup is it Petty Officer
Seacrest?
A. No, sir, it's not.

O

) I mean for all you know, the Commandi ng Officer was
tal ki ng about Sierras 12 and 13, and not 14, correct?

And that's because you only had one |leg, right?
Yes, sir.

A. Correct, sir.

Q. You don't know if he didn't hear the contact report--
the new contact report about 14, isn't that right?
A. That's right, sir.

Q. And the same applies to the Officer of the Deck,
doesn't it?

A. Yes, it does, sir.

Q. But, in your m nd, you knew that you didn't have
confidence in Sierra 14, isn't that correct?

A. Yes, sir.

Q.

A.

Q.

Okay, after the Commanding Officer made this--the
comment, did the Officer of the Deck acknow edge t hat
order in anyway?

A. Not verbally, sir.

Did he acknow edge it in any other way?
Just by his actions.

Q

A

Q. And what were his actions?

A Getting ready to go to periscope depth.
Q

) Okay, would you describe your contact picture now at
fire control as the ship came to periscope depth?
A. I'"d had Sierras 12, 13, and 14. | was updating them
as we were proceeding to periscope depth----
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Q. Okay, would you describe for the court how you update
your contacts?

A. Basically, just do fine adjustments with the course
and range encoder knobs and then entering system

Q. Okay, as you're doing this, you're cycling through
these various contacts then?
A. Yes, sir.

Q. So--1 want to get this straight. You start with one
contact, you update it; then you nmove to the next
contact, update; to the next, update; and then do you
repeat the cycle?

A. No, no, sir. | focused nmy attention on Sierra 14 at
that time.

Q. Well, why was your attention focused on Sierra 147
A. Because he was a single leg contact.

Q. Okay, so--let me just recap a little bit. You're
focused on 14 and you're comng to periscope depth?
A. Yes, sir.

Q Alright, how were you focused on 14? What were you
doing physically at fire control to focus on Sierra 14?
A. Had the time/bearing screen displayed at All Contacts
and I had PERIVIS on, and | was watching the bearing
rates to make sure none of them started breaking to the
right or to the left rapidly.

Q. Okay, when you say the time/bearing screen, is that
the screen that Sonar uses?
A. No, sir.

Q. No, that's your--a particular screen to the FT
position?
A. Yes, sir, it is.

Q. Okay, what information do you get off that screen, is
t hat bearing rate change?
A. Just bearing rate change.

Q. Okay, so why were you focused on that screen at that
particular time?

A. That would be ny first indication if we have a close
contact, is |looking at that bearing rate screen.

1567



Q. And why were you focused on that screen, because you
only had the one | eg?
A. Yes, because we only had the one |l eg on Sierra 14.

Q. So, you were trying to determne if you had a close
contact and you would see a bearing rate change if you
had a cl ose one?

A. Yes, sir.

Q Alright, so you're focused on that screen. What was
the screen telling you about your contacts?
That his bearing rate wasn't changing significantly.

A.

Q Sierra 147

A Al'l of them

Q. Al'l of them?

A Yes, sir.

Q. Okay, so you had on this--the time/bearing screen,
you had 12 displayed, 13 displayed, and 14 displ ayed,

correct?
A. Yes, sir.

(@)

) So, on that one screen, you could see the bearing
rate change for all three of those contacts?
Yes, sir.

Were any of the bearing rates changi ng?
No, sir.

None of them changed at all?
No, sir.

o >0 >0 »

) Okay, what were you thinking at this time? You had
Sierra 14, which you only had one good |eg on, and now
you | ook at the bearing—time/bearing screen and you see
there's no bearing rate change, what was going on in your
m nd at that time?

A. That he wasn't cl ose.

Q. Okay, that you had a distant contact?
A Yes.
a

Q. Okay, what happened after that? You said you | ooked
t the PERIVIS?
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A. Yes, we have a PERIVIS monitor right over fire
control and I was setting the OSDS di splay up to the
Number 1--Number 2 periscope.

Okay, what's the OSDS display?
It's the Own Ship's Data display.

Is that part of your job to monitor that display?
When we're at PD, yes, sir.

Okay, what does it tell you?

It tells me the number--the bearing that the Nunmber 2
scope is pointing in--the direction the Number 2 scope is
poi nting in.

>0 PO PO

Q. Okay, so you're |looking at the PERIVIS and you're
getting a visual picture of the periscope search
correct?

A. Yes, sir.

Q. And, you're also |ooking at the OSDS display?
A. Yes, sir.

Q. Why are you doing that again? Wat bearings are you
checking on that?

A. To ensure that they're | ooking down the bearings of
t he contacts.

Q. When you say “they”, who are you talking about?
A. Whoever is on the periscope.

Q. Okay, so let's break this down a little bit. Let's
tal k about the initial search at periscope conducted by
M. Coen.

A. Yes, sir.

Q. Were you focused on the PERIVIS and your OSDS displ ay
during M. Coen's search?
A. Yes, sir, | was.

Q. Okay, would you describe how M. Coen did the search?

A. | can't really describe how he did it because ny
screen--ny back would be to M. Coen when he was doi ng
his search, so all | could really see is the rapid

movements on the screen----

Q. And t hat would be on the PERIVIS?
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A. Yes, sir.

Q. Okay, did you see those rapid nmovements on the
PERI VI S?
A. Yes, sir.

Q. How many did you see, do you recall?

A. That's hard tell because | don't have a point of
reference to north--or the front of the ship on the
PERI VIS, so | just saw the picture nmoving around.

Q. And was he doing conplete searches as far as you
know?

A. As far as | know----
Q. A total 360 degree search?
) Yes, sir, as far as | know.
Q. Any reason to | ook at your OSDS Di splay during this

A
portion of his search?
A. No, sir.

Q. And that's because he wasn't focused on any beari ngs,
correct?

A. Correct, sir.

Q. That's not the purpose of the initial periscope

S
A

earch, correct?
That is correct, sSir.

Q. Okay, I'd like you to describe for the court, did--
when you were | ooking at PERIVIS, did you see any
contacts on the PERIVIS?

A. No, sir, | did not.

Q. What was the weat her |ike?
A. The--cl oudy, cloudy day.

Q. Sea state?

A. 2 to 3, 4 to 6 foot swells.
Q. Okay, 2 to 3 foot seas?

A. Sea state was 2 to 3.

Q. 2 to 3 sea state, okay. Now, after M. Coen
compl eted his initial periscope search, did he say
anyt hi ng?
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A. He said, "No close contacts."”

Q. Okay, as you were |ooking at the PERI VIS, did the
head wi ndow on the periscope take any wave hits?
A. It took sone.

Q. What does that mean to you? What does the head
wi ndow taking a wave hit mean?
A. Just a wave is washing over the top of the periscope.

Q. Okay, what did the Commanding Officer do at this
time?
A. He came over and took the scope from M. Coen.

Q. As far as you know, had M. Coen conmpleted his
search?

A. The initial surface close contact search, yes, he
compl eted that. He hadn't conpleted the complete search.

Q. What is the complete search?
A. Doi ng an aerial search.

Q. Do you know if he was intending to do the aeri al
search?

A. | saw that he had el evated the head wi ndow and went
into the aerial search and that's when the CO took the
scope from him

Q. Okay, when you go into the aerial search, are you
required to do another 360 degree?
Yes, sir.

A
Q Okay, did he conplete that?

A No, sir.

Q At that time, the Commanding Officer took the scope?
A Yes, sir.

Q Alright, how did the Commandi ng Officer conduct his
search?

A. He did a quick 360 degree | ook, started | ooking down

t he general direction where the contacts were at and then
he ordered the ship to come up for a high | ook.

Q. Okay, before he ordered the high | ook, you're saying
that he searched down some bearings?
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A. He | ooked in that general area. He was | ooking and
stoppi ng, | ooking and stopping.

Q. Okay, you may have just done this and | may have

m ssed it, but can you descri be what bearings he was

| ooki ng down?

A. It's between zero-four-zero and three-four-zero, he
was | ooking in that--down that area.

Q. Okay, do you know why he would be | ooking down those
bearings?
A. Well, that’s where the contacts were at.

Al'l three of the contacts?
Yes, they were generally in that direction, yes, sir.

Q. So, 14 was in that general direction as well?
A. Yes, sir.

A
Q. Do you know if he | ooked specifically down zero-two-
zero, that bearing?

A. | believe he stopped on zero-one-eight, that was one
of the bearings that he stopped on.

Q. Okay, and I’m assum ng you know all this because you
were watching this--or you had the OSDS display?
A Yes, sir.

Q. So, you were checking the bearings, is that correct?
A. Yes, sir.

Q. Do you monitor that in order to backup the Officer of
the Deck and the Commanding Officer?

A. Yes, sir.

Q. Okay, what did you think when you saw the Commandi ng
Officer | ook down those bearings, in terms of the contact
picture?

A. Oh----

Q. I mean you had 12, 13, and 14. When you saw t he

Commandi ng Officer check down into those bearings, what
did you think?
A. I thought all the contacts were distant.

Q. Wy did you think that, because you didn’t see them
visual ly?
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A. Yes, because we didn't see them visually.

Q. What did you think about--did you think the
Commandi ng Officer had the complete contact picture at
t hat point?

A. Yes, sir.

Q. And why is that?
A. Because he didn’'t see anything visually.

Q. Okay, on the Commanding Officer’s--when he first took
over on the periscope before the higher | ook, as you were
wat ching on PERIVIS, did the head wi ndow on the periscope
t hat any wave hits then?

A. Not that | recall. At 58 or when we came up for the
hi gh | ook?

Q. No, before the high | ook.

A. Yes, | think we were still taking a few.

Q. Okay. After--do you know what depth he ordered for
t he higher | o0o0k?

A. Yes, sir.

Q.  And what was that depth?

A. 58 feet, sir.

Q. Okay, when he got the higher | ook, what bearings was
he | ooking down?

A. The same beari ngs.

Q. The same bearings?

A. Yes, sir.

CC: lI’d like to focus a little bit on contact Sierra 13.

Coul d we have the fire control chart up, please?
[ LCDR Harrison did as directed.]
Q. I’d i ke to focus your attention, Petty Officer

Seacrest, on Exhibit 7, specifically on the right hand
side, this time range display [pointing |aser at Exhibit

7] . This is reconstruction of the fire control range to
contact Sierra 13. Have you seen this before?
A. Yes, sir, | have.
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Q. Do you see this display on your fire control
consol es?
No, sir.

A

Q. So, you don’'t see anything that | ooks like this?
A. Not exactly |ike that, no, sir.
Q

Okay, can you descri be on your display when you have
a good solution on a contact? MWhat is it that you
physically do on your consol e?
A. VWhat | see are bearings--dots that come into the fire
control system

Q. Okay- - - -

A. And it’s an average bearing, so it’s not a raw
bearing |li ke what you re seeing right there [pointing

| aser at exhibit.] M nus 20 seconds of that data and |
get one dot.

de

Q. So, it’s 20 seconds averaged?

A. Yes, sir.

Q. Over 20 seconds?
A Over a 20 second period of time, it becomes one dot

on my system  Those dots stack up on a vertical line and
when | mani pul ate the range, course, and speed knobs, |
stack those dots on that vertical |line, and that’'s how we

come up with a solution

Q. Okay, 1'd like to draw your attention to this point
in time in here [pointing |aser at exhibit].
A. Yes, sir.

Q. | think on the display, those are 10-m nute
increments, it’s about time 1315--1316 or so. Thi s

i ndi cates that you had contacts Sierra 13 at about 15, 000
yards, is that right?

A. Yes, sir.

Q. In order to get one of these black dots, do you have
to physically do something on the console--the fire
control consol e?

A. To get it to move like it did right there, yes, sir.

Q. \What do you have to do?
A. Enter system
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Q. So you physically have to with your finger hit "enter
system'?
A. Yes, sir.

Q. When would you do that? What are the criteria that

you' d use before you'll hit the "Enter System' button?
What's going on in your m nd?
A. You're |looking at the dot stack. Is it as straight

as you can get it? Other indications, you could match
bearing rate to see if the two bearing rates match.

Q. Okay. So at this point in time you physically had a
system solution on Sierra 13 that had her at 15, 000

yar ds?

A. Yes, sir.

Q. So, you would have had to physically hit the button
to do that?

A. Yes, sir.

Q. Al right. What - - - -

A. The very first time.

Q. The first time?

A. Yes, sir.

Q. I want to talk about this drop from 15,000 yards to

about 4,000 yards here [pointing |aser at exhibit].
Agai n, would you physically had--would you physically
have to enter system-hit the "Enter Systenl" button in
order to get this range?

A. Yes, sir.

Q. Did you do that on the 9th? Do you recall doing

t hat ?

A. | don't recall doing it, but |ooking at the data |
had to have done it.

Q. " m sorry.
A. Looking at the data | had to have done it.

Q. Okay. So, at some time on your fire control display,
and this is while you're at periscope depth, correct?
A. Correct.

Q. You had to physically hit the "Enter System' data on
your fire control display?
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That wasn't at periscope depth. That was--- -

When was it?
That was going to periscope depth.

Okay. Going to periscope depth?
Yes, sir.

o O PO P

So as you're rising to periscope depth you had a
system solution of 4,000 yards on Sierra 13, correct?
A. That's when | would have had to have entered that
system sol ution, yes, sir.

Q. Does t hat update automatically? | mean, would you
see that as soon as you hit it? Are you going to see
that on your displays? The new course speed, bearing
range information, is all that going to come up
automatically?

A. That's going to come up in the system solution bl ock,
yes, sir.

Q. Okay. But there's no time delay, correct? You hit
the "Enter System’ solution and all of that is displayed
on your console, correct?

A. Yes, sir.

Q. No time delay?

A. No, sir.

Q. Okay. So as you were comng to periscope depth you
had Sierra 13 at 4,000 yards?

A. Yes, sir.

Q. So it's your testimony you didn't see that?

A. No, sir--yes, sir, it is. That is my testinony.

did not see that 4,000-yard range.

Q. Okay. Any explanation why you didn't see that?

A. Yes, sir. W were proceeding to periscope depth. I

was updating all of the contacts. Trying to focus ny
attention on Sierra 14, which was a single |eg contact,
and the contact of nmy concern at that time. And setting
up PERIVIS and the OSDS display before we got to

peri scope depth.

Q. Okay.
A. And so----
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Q. well ----
A. | understand----
Q.

It looks to me |like the system continued to track
Sierra 13 at that range all the way through your time at
peri scope depth.

A. Yes, sir.

Q. Don't you cycle back through all of your contacts? |
mean, you arrived at periscope depth.
A. Yes, sir.

Q. You saw the visual search?
A. Yes, sir.

Q. There wasn't--there weren't any close contacts as far
as you knew, correct?
A. Correct, sir.

Q.  You had every opportunity in the world to cycle back
t hrough all three of your contacts. Did you do that?
No, sir.

A.

Q. Wiy not?

A. Well, we weren't at periscope depth for very | ong.
And what | was doing was focusing ny attention on OSDS to
ensure that whoever's on the periscope were | ooking down
t he bearings of the contacts.

Q. Okay. So, it's your testinmony you m ssed 13 because
you were focused on 147?
A. Yes, sir.

Q. Who's responsibility was it to tell the Officer of
he Deck that Sierra 13 was at 4,000 yards?
A. It is my responsibility.

—

Q And that's, despite the fact that you were interested
n contact Sierra 14, isn't it?
A Yes, sir.

Q

contacts, isn't that right?
A. Yes, sir.

I mean, that's because it's your job to report al
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Q And we just--you just testified that it wasn't a
hi gh-density contact picture, didn't you?
A. Correct, sir.

Q. Okay. As--as GREENEVILLE was com ng to periscope
depth, did the Officer of the Deck ever come over and
talk to you personally about your contact picture?

A. No, sir.

Q. Did he ever come over and work at the consoles

hi mself to determ ne the contact picture?

A. No, sir.

Q. Okay. Do you know if he was able to | ook over your

shoul der on the periscope stand and determ ne the contact
picture for himself?
A. He coul d've done that.

Q. Do you know if he did?
A. I don't know if he did or not.

Q. Okay. Let's talk to you about the Commandi ng

Of ficer. Do you know--did the Commanding Officer come
over and talk to you about the contact picture at that
time?

A. No, sir.

Q. Did he come over and take a | ook at the consol es
hi nsel f?
A. No, sir.

Q. Do you know whet her or not he | ooked over your
shoul der and took a | ook at the consol es?
A. No, sir, | don't.

Q. Let me ask you this question. Wuld you have
expected either the OOD or the Commanding Officer to do
this given what they were doing at the time?

A. Yes, sir.

Q. You woul d have expected themto | eave the periscope
stand to come over and check the fire control display?

A. I would have expected the Officer of the Deck to come
over and say something to me or ask nme.

Q. Or ask you the question?
A. Yes.
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Al right. Has that happened in the past?
Yes, sir.

This is the first one |'ve done with the GREENEVI LLE.

. Well, okay, let's--let's talk about your past boats.
mean--was this out of the normthat you were not having
t hese conversations with either the Officer of the Deck
or the Commandi ng Officer?
A. First, I want to say that | normally don't have
conversations with the Commandi ng Officer.

Q

A

Q. During these evolutions--these types of evolutions?
A

Q

I

Q. Okay.
A. My conversations are always with the Officer of the
Deck unless the Commandi ng Officer specifically asks me a

guesti on. If | report anything, it's to the Officer of

the Deck. And, as far as the question you asked me about
my ot her past boats. | can't say it's normal. | ve had
it happen and | haven't had it happen. So, | don't know

how to answer that question correctly, sir.

Q. | guess what we're struggling with here Petty Officer
Seacrest is there--there should' ve been some

communi cation going on----

A. Yes, sir.

Q. Bet ween your station and the OOD--the Conn during
this evolution. Is that a fair statement?
Yes, sir, it is a very fair statement.

A.

Q. And everything you've testified to to date is that
there was no communi cati on goi ng on. Is that right?
A Correct, sir.

r

Q. Now we have established that it was your
esponsibility to report contact Sierra 13 at 4,000
yards. Correct?
Correct, sir.

A.

Q. I mean, after all you hit the tripwire, didn't you?
A. Yes, sir.
Q.
Of

The tripwire of 4,000 yards in the Commandi ng
ficer's Standing Orders that say, "If a contact is
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gonna close within 4,000 yards you are to report it,"
right?
A. Yes, sir.

Q. And | think we've established that the contact
picture was sufficiently sparse that you could have done
that if you wanted to. Correct?

A. I could have done that if I'd known the contact was
at 4,000 yards.

Q. Okay. Petty Officer Seacrest, are you used to
handl i ng hi gher-density contact pictures than you had on
the afternoon of 9 February?

A. Yes, sir.

Q. Are you used to handling those al one?

A. Yes, sir.

Q And if you weren't you would' ve asked for assistance
t hat day woul dn't you?

A. Correct, sir.

Q. So you were confortable handling all those contacts
weren't you?

A. Yes, sir.

Q. Okay. At this time where were the--

CC: Can we have the Control Room chart up again?
[ LCDR Harrison did as directed.]

Q. I"d like you to describe on the Control Room chart
wher e--where the--this civilian visitors were as you were
comng to PD and while you were at PD. And again would
you use your | aser pointer and point out to the court
where they were?

A. Yes, sir. They were basically still in the same

| ocati ons. Ri ght up here in the forward end of Control--
forward starboard end [pointing | aser at exhibit.]

Q. Okay. So you're--you're pointing to the area of the
CEP?
A. Yes.

Q. How many were there?
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A. There's still about six to seven. They hadn't moved
since they had initially came in the Control Room

Q. Okay. Were there any by the periscope stand on the
starboard side?

A. | believe they were just standing right here

[ pointing | aser at exhibit] at that ti me.

Q. How many were there?
A. There was about--probably about 3.

Q. Okay.

A. | think the others had moved off the periscope stand
when we went to periscope depth.

Q. Okay. | want you to think hard about this question--
the answer to this question.
A Yes, sir.

Q. Do you believe that the civilians were an i nmpedi ment
to your communi cation with the Officer of the Deck?
I don't think so, sir

If you did, you would've moved them wouldn't you?
Yes, sir.

A

Q

A

Q. You woul d have asked them to nove, correct?
A. Correct, sir.
Q

A

Q

It's your job to do that isn't it?
Yes it is.

) Because it's your job to report all contacts to the
Of ficer of the Deck, isn't that right, that are within
4,000 yards?

A. That is correct, sir.

Q Petty Officer Seacrest, what happened after the ship
eft periscope depth?

. We did an emergency deep.
Q

A

. What depth did you come to?
A. 400 feet.
A

Q. What happened after the emergency deep?

: Qui ckly they got people on station and we did the
emer gency bl ow.

1581



Q. Okay. Wbould you describe the collision that occurred
bet ween GREENEVI LLE and the EHI ME MARU as you came up in
the emergency bl ow?

A. Yes, sir. W did the emergency blow. The CO was
calling out depths over the 1MC--what depth we were at.
And | guess it was about 90 feet--shortly after the 90
foot depth call out is when we heard--when you woul d
normally feel the up and down movement of the submari ne
breaking the surface instead there was a | oud noise in
the aft port corner of the Control Room and then a few
seconds | ater a second not so | oud noise. It sounded
like it come from back aft.

Q. During emergency deep and emergency surface, did you
continue to track your contacts?
A. Yes, sir.

Q. Descri be how you did that.
A. | updated it based on the visual picture we had and |
pushed the ranges out.

Q. Pushed all the ranges out?
A. Well, if they didn't need to be pushed out | didn't
do anything to them

CC: Okay. Could we have the Time Range plot up one nore
time?

[ LCDR Harrison did as directed.]

Q. Okay. I want to make sure that we're clear on this,
Petty Officer Seacrest. You said that after the ship

| eft periscope depth and was going down and executing the
emer gency deep, is it your testimony that that was the

time that you out-spotted your contacts based on the "no
cl ose contacts" reports that you had heard fromthe

Of ficer of the Deck?

A. Yes, sir.

Q. Tell me how you physically did that.

A. | just took the range encoders and dialed the ranges
out .

Q. And that was before the collision? That's your

testi mony?
A. Yes, sir.
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Q. Okay. Petty Officer Seacrest, the sonar | ogger data
i ndi cates that the fire control system solution for
contact Sierra 13 was out-spotted from 2,000 yards to
about 9,000 yards, 15 to 30 seconds after the collision.
How do you explain that?

A. | can't explain that, sir.

Q. But it's still your testimony that you conducted the
out-spotting before the collision took place?
A. Yes, sir, it is.

Q. Do you believe the sonar | ogger data is incorrect?

A. I really don't know anything about the sonar | ogger
data and how it worKks. This is the first time |'ve been
exposed to it. The first time | ever knew it did it.

So, | can't say for sure. | don't know if it's correct
or not.

Q. But - - but you agreed earlier that as soon as you hit
that "enter system' button--system solution button it's
i nstant aneously updated, correct?

A. In my system

Q And it shows the bearing and the range data at that
poi nt, correct?

A. The SLOGGER data isn't part of my system It is
out si de of my system So- - - -

Q. So you don't know if the--if your systemis cued in
to the SLOGGER data, is that correct?
A. I don't know the timng between the two.

Q. Okay. It also appears from the reconstruction using
t he Sonar Logger data that you entered a speed of 99
knots for Sierra 13 based on your out-spot to 9,000

yar ds. How do you explain that?

A. I can't explain that either, sir.

Q. Now agai n, wouldn't you have had to--wouldn't you
have physically seen 99 knots on your fire control

di spl ays?

A. Yes, | woul d' ve.

Q. And you just accepted that?

A. | didn't say, "I sawit." I--you would've seen 99
knots.
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Q. Okay. So you weren't--you weren't paying attention

to it when you out-spotted it, is that your testinony?
A. | don't believe there was a 99 knot solution for
Sierra 13 when | out-spotted it.

Q But you don't know?

A Not 100 percent sure, no, Sir.

Q Because you didn't |l ook at it on your screen?

A I was just |ooking at the range, yes, sir.

Q. Okay. And you didn't check--you didn't catch the
4,000 yard range before on Sierra 13, isn't that right?
A. That' right, sir.

Q. That's what you had testified to, wasn't it?

A. Yes, sir, it is.

Q. Petty Officer Seacrest, do you think you were backing
up the OOD that afternoon?

No, sir, | was not.

A.

Q. Do you think you were backing up your command?
A. No, sir.

C

C: M. President, | have a classified portion of the
direct exam nation that 1'd Iike to conduct now. " d

|l i ke to ask that we close the court.

PRES: Commander, let's go ahead and prepare the court
for classified information. I think we'll recess in

pl ace while we prepare the court for this testimony.
The court recessed in place at 0908 hours, 19 March 2001.
The court was opened at 0912 hours, 19 March 2001.

PRES: Counsel for the Court, Counsel for the Parties, |

think this is how we're going do this. "' m not so sure
how |l ong this will take, but what 1'd like to do is have
t he Counsel for the Court go through his questions and
then the members will go through any foll ow-up gquestions
on the classified portion. And then, I'd like to go to
cross just on this--just on this portion alone, and then
what we're going do is we'll go to recess after we finish

cross on just this classified portion, the nost specific
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areas--1"'"m going to recess. We'll go ahead and set it

back and then we'll go back into any general questions.
We'l|l come back--we'll do it |like we did before because
the members will ask and then I'lIl go back to cross then
you can cover all the issues that we covered this

mor ni ng. So, | just--to be efficient on this area,
because | don't think it'll take but about 5 or 6 m nutes
for Counsel for the Court to cover. Okay, Counsel for

the Court?

CC: Sir, let the record reflect that the court is now in
cl osed session to hear some classified testimony and that
Counsel for the Parties and the members are again
present.

PRES: Okay.

CC: Sir, at this time----

PRES: Just let me--let me make one more thing clear.
Petty Officer Seacrest, did you hear what | said? Do you
under st and what we're going to do?

W T: Yes, sir.

PRES: We're going to have the counsel go through his
questi ons. You are going to get some questions from us,
the members. And then, we're going to go to cross from
the--for the parties. Okay?

W T: Yes.

PRES: Alright. Counsel, go ahead.

CC: Sir, at this time we've had marked Exhibit 66,
consisting of 2 pages. The first page being the

ti me/bearing display and example from NWP 3-21, and Page
2 of Exhibit 66 is an exanmple of a FLIT MATE di spl ay.
Again, fromthe same NWP.

PRES: Okay.

CC: Let's put up first the FLIT MATE di spl ay.
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DI RECT EXAM NATI ON
Questions by the court:

Q. Now it--it--this is very hard to read, Petty Officer
Seacrest. |"ve got copies here that we can give you for
you to take a |l ook at in the witness box. And copies
have been provided to the members and the parties.

Woul d you describe for the court--what is this display?
A. This is the display we use to track contacts.

Q. When you say "track contacts", is this a Fire Contro
di spl ay?

A. Yes, this is a Fire Control display.

Q. Okay. How often would you be focused on this

di splay? How important is this in your job?

A. This display we use all the time. So, it is very

i mportant in tracking contacts.

Q. Okay. What does it give you?

A. It gives us all these bearings on this line here,

[ pointing at Exhibit 66], which are very hard to see

ri ght now, but they are bearing--it was bearing data on
these lines right here.

Q. Okay. And you're--you're tal king about the vertical
lines in the center of the exhibit?

A. Yes, sir.

Q. Okay. What do you get from those?

A. By mani pul ating the encoders, which are down here on
the base of the Fire Control system [pointing to Exhibit
66] .

Q. Okay.

[
(b) (1)

]

Q Alright. Wuld you point specifically for the court
where on that display you would get the range data?

A. Ri ght there [pointing at Exhibit 66].

Q. Okay, is that the only place on that display?
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(b) (1)

]

Q. Okay, is this the display you were working on with
respect to contact Sierra 13 on the 9th of February?
A. Yes, sir.

Q. So, would you physically kind of take us through that
process what you woul d have been doing with Sierra 13.

A. | would have been at--from-is there a certain tinme
period or the entire time?

Q. No, take us to the--walk us through the 15,000 yard
solution that you had on Sierra 13 right before you were
comng to periscope depth.

A. Okay.

Q. How woul d you have done that?

[
(b) (1)

[ (b) (1) |

A. Yes. The data that was here [pointing] gets
di spl ayed over here [pointing].

[
(b) (1)

A. Yes, sir.
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Q. How woul d t hat have happened using the dials and the
buttons that you just described? How would that have
happened?

[ (b) (1)

Q. So the dot stack had to have nmoved off?
A Yes, sir.

Q [ (b) (1)

A. Yes, sir.

Q. And then it would have displayed the 4,000 yard range
to Sierra 13 in what box?

A. Ri ght over here [pointing]. It would have been in
both of them actually.

Q. So you're tal king about the upper right hand corner?
A. Yes, sir.

Q. Okay. So it would have been in both boxes?

A. Yes, sir. The system would have been here [pointing]
and the display, which is what the system is updated off
of , would have been there [pointing].

Q. And those are the boxes that you should have checked
after you hit enter systen?
A. Yes, sir.

Q All right. And it's your testimny that you didn't
do that because you then moved on to Sierra 14?
A. Yes, sir.

[
(b) (1) |

Q. But you didn't know he was that close at that ti me,
is that your testimony?
A. | didn't know he was that close, no, sir.

Q. So, | just want to--1 want to get this straight. So

you mani pul ate the dials and you stack the dots, correct?
A. Correct, sir.
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[ (b) (1) ]
A. Yes, sir.

Q. You didn't |ook at the range data for Sierra 13,
correct?
A. Correct, sir.

Q. But you didn't think that your dialing in would have
brought himin that close? |Is that your testinmony?
A. That is my testi mony.

Q. So your testimony, Petty Officer Seacrest--you said
earlier | believe that you're cycling through these
contacts, correct?

A. Yes, sir.

Q. So, you updated 13, did you then move on to 14?
A. | can't remenber if it was 12 or 14 | moved on to.

Q. Okay, but at some point you said you were focussed on
147
A. Yes, sir.

Q. Wuld you describe what this display is? [looking at
exhi bit.] This is Page 2 of the exhibit.

[
(b) (1)

[ | (b) (1)
[ (b) (1) ]

[ (b) (1) ]
[ (b) (1) ]

Q. And the one your pointing to is the example that they
have on this particular page from the NW?
A. Correct, sir.

PRES: Can | ask a technical question here?
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EXAM NATI ON BY THE COURT
Questions by the President:
[ (b) (1)
[ (b)(1) ]
DI RECT EXAM NATI ON

Questions by the court:

[

| (b) (1)
[ (b) (1)
Q. Let's take them in sequence. Do you recall what you
had for Sierra 127
A. I don't recall the exact bearing rate, but | know

they were all on the left slightly drawing to the left.

So all there contacts?
Yes, sir.

What did that tell you?

. That they were distant except for Sierra 14. All it
told me about Sierra 14 is that he wasn't close based on
not having a high bearing rate going across the screen.

>0 >0

Q. How coul d that tell you with only one |eg that he
wasn't cl ose?

A. Because even with one leg if the bearing rate starts
runni ng across the screen rapidly he is close.

Q. Once you finished |Iooking at this screen, what did
you do?

A. After | finished | ooking at this screen, | focussed
my attention on the PERIVIS and the OSDS displ ay.

Q. So you never went back to the screen that we just
tal ked about previous to this one? You never went back
and | ooked?

A. I had them right next to each other, so----
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(@)

When you say right next to each other, were they on
eparate consol es?
Yes, sir.

[7)]

So you actually had the first screen up all that
me?
Yes, sir.

So you never saw the 4,000 yard | ane----
That was on----

On Sierra 137

: That was on Sierra 14?7 At the time |I had my FLIT
MATE screen on the way to PD after | had updated all the
contacts, was on Sierra 14. And | had [pointing | aser at
exhibit] this display up next to it on the console
forward--the next forward console displaying all targets.

>0 >0 >0 »

CC: I have no further questions, sir.
Questions by a court member (RADM Sullivan):

Q. During the open testimny, you said you had no

di splays simlar to the time range display right here
[ pointing to display with |aser.]

A. Yes | said it didn't ook exactly----

Q. You still say that based on what |'m | ooking at right
here?
A. No, | mean--well if you talking about the FLIT MATE,

yes, that time range, yes, sir.

Q. So you don't----

A. | don't----

Q. Go ahead.

A. | know there is a time range scale right there, yes,
sir.

Q.  \When you update a solution--1'm having a hard time

with--you | ook at the solution to see if it passes a
sanity check, right? You just don't stack dots and
update it.

A. Normal |y, yes, sir.
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Q. That | eads me to, what's different about this
situation? | don't understand.

A. | was in a hurry at that point in time going to
peri scope depth trying to get everything done.

Questions by a court member (RADM Stone):

Q. | amtrying to understand this. You sai d--okay, put
the first one up for me [changing Elno display to EE-6,
page 1 of 2.] This fire control solution--is the most
aft console--is it the one that is directly on your right
t hat you have--these are--this display was which consol e?
A. [ Pointing |laser at exhibit] this display here?

Q. Yes.
If I am facing the fire control system---

Q. Yes.
It would have been the one on my l|eft.

A

Q. On the left. And you said you had all three contacts
p there?

A Yes, sir.
A

A
u
Q And all three were fairly stacked vertically and
draw--to the left drawing to the left?
Yes, sir. Yes, sir, slight left bearing.
A

Q. Now you said you had 14 up most of the time?
) Yes, sir.
Q.

On this one [pointing | aser at exhibit]--on your FLIT
MATE, but you had to bring 13 up to make the system
entry.

A. Yes, sir.

Q. And when you made it you just made it in a hurry?
A. Basically, yes, sir.

Q. I"mtrying to understand. You had it up there just
of --in other words, you went to 13 and you were just
doi ng an update? You |l ooked at it, you went to system
entry, you just made and then----

A. I moved on.
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Q. But when you made it you had to physically | ook--no
correlate before you could make it, right?
Basically | just stacked the dots and entered system

A

Q So you didn't actually |ook at the data?

A No, sir.

Q. You didn't | ook at the boxes?

A No, | didn't |ook at the boxes.

Q. And you did that--why didn't you do that?

A. Because | knew initially I had the guy out at 10, 000
yards. And | didn't have any indication that he was

cl oser than that based on bearing rates--didn't indicate
t hat he would be any closer than that, or significantly
cl oser than that. So when | made the adjustments to it |

just assumed that he was still distant and entered system
and moved on.

Q. So procedurally you didn't actually correlate the
boxes up on the top?
A. No, sir, | didn't.

Q. And you did that because you were in a hurry and/or--
| don’t' want to put words in your mouth, or you just
felt the guy couldn't be cl ose?

A. | felt he couldn't be close.

PRES: Counsel for CDR Waddl e?

CROSS- EXAM NATI ON
Questions by counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins):
Q This is the FLIT MATE display, correct, Petty Officer
Seacrest?
A. Yes, sir.
Q. When you were working solutions on 13 and 14,
updating them you only had one target on the system each
time?

A. Yes, you can only call up one at a time on this
system
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Q. So, for some period of time you would have been
updating Sierra 13 and then Sierra 14? Tell me--tell me,
when your going to periscope depth you would--fromthe
time you were at 400 feet rising to periscope depth what
you recall the order of--let me start over. From 150
feet to periscope depth to emergency deep, take me

t hrough your recollection of which targets you updated in
whi ch order please?

A. | can't remember that, sir.

Q. Let me see if this refreshes your recollection, and
" m speaking fromthe FTOW sol uti on and anal ysis that
came from SLOGGER data, sir. At 13:14:02, and | realize
t hat you don't necessarily agree that----

PRES: Counsel, | don't want to interrupt your |ogic
here, but, you know, it sounds to me like this is the

ki nd of stuff we m ght want to do in open court session.
You know, if it deals specifically with this chart, if
you want to go through that--you know what |'m sayi ng.
You have the opportunity to do it in open. Woul d it be
better for you to do it in open or do you want to go to

this line of questioning in closed?
Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): I think
you're right, sir, | think this is probably stuff that's

not cl assified----

PRES: Because | think we just want to deal specifically
with this chart. Now we understand, so |I think we can
tal k about it. Actually, | think the reason why it's
classified is because of this display, is that correct?

CC: Yes, sir.

PRES: Okay.

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): ["1Il try to
limt my questions just to the very--what may be

di spl ayed up there, sir?

Q. In FLIT MATE, you're trying to stack the dots,

correct?
A. Correct, sir.
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Q. And would it not help you--doesn't it help you stack
the dots by pressing “enter”?
A. The enter button, yes, sir.

Q. If you hit enter in FLIT MATE, that would help you
stack the dots, correct?

A. Depends on what mode you're in. If you're in the end
poi nt, yes.

Q Wuld that be where you--what mode you were in?
. Yes, we track in end point.

A

Q Track in end point. So, its not--you don't have to
do it manually so much as you can use that enter button?
A. Yes, sir.

Q. And the purpose of stacking the dots is to get a
solution, correct?

A. Correct.

Q The i mportance of the solution is to identify range
bearing and whether or not the target is closing or
openi ng, correct?

A. Yes, sir.

Q. And you did everything except--I want to make sure
that it's your testimony--you did everything to obtain a
solution, but you didn't look at it?

A. Yes, sir.

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): That's al
| have, sir.

PRES: Counsel for M. Pfeifer?

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): No
gquestions, sir.

PRES: Counsel for M. Coen?

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): No
guestions, sir.

PRES: Okay, we're going to recess than until--let’s
recess until 0950.
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Counsel for CDR Waddl e, party (M. Gittins): Sir, before
we shut down--the exhibits--the classified exhibits, what
should we do with those? Are we going to collect them
back up?

CC: Or you could keep them with your classified
materials----

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Wth our
ot her classified materials, okay, very good.

CC: Yes, you bet.

PRES: Okay.

The court recessed at 0930 hours, 19 March 2001.

The court opened at 0950 hours, 19 March 2001.

PRES: This court is now in session.

CC: Let the record reflect that all members, parties,
and counsel are again present. Petty Officer Seacrest, |
rem nd you that you're still under oath. Sir, that

compl etes ny direct exam nation.

PRES: Okay. RADM Sul i van?

MBR ( RADM SULLI VAN) : Good morning, Petty Officer
Seacrest.

W T: Good morning, sir.
Questions by a court member (RADM Sullivan):

Q. I want to wal k you back through some of the issues
that counsel talked to you the |ast hour or so. When you
assumed the watch at 1130, what--how did you do that?
What did you |l ook at? What pre-watch routine do you have
prior to taking the watch?

A. | use OD 44979, which is a technical document for
fire control weapons handling--weapons themsel ves, but
has a watch-to-watch turnover procedure in it.
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Q. What does it tell you to do? What do you do?

A.  You check things |like the status boards, presets and
fire control, weapons presets, contact picture, the
environment . Basically, that's it.

Q. How about equi pment status?
A. It doesn't have check equi pment status, but that is
somet hi ng we have created on our own.

Q. During your testimony, you mentioned that you knew
t he AVSDU was out of conmm ssion?
Yes, sir.

When did you find that out?
After | relieved the watch.

Ri ght after you left the watch?
Probably about 15 m nutes after | relieved watch.

Was that a pass down from your predecessor?
No, sir.

o PO PO PO »

. You also mentioned in your testinmony that you don't
consider that relevant to your watchstation. s that
true?

A. Not necessarily relevant to my watchstation. But the
positioning of the AVSDU on a 688 | class submarine is
not in position where the FT can easily use it because
it's back behind me and in the overhead. So it's nore
for the Officer of the Deck's use than it is m ne.

Q. Okay. The position of the FTOWis, in my experience,
is a very important position to understand contact
situation. Do you agree?

A. Yes, sir, | do agree.

Q. Effectively you work very closely with the Officer of
t he Deck?
A. Yes, sir, | do.

Q. In fact, the Officer of the Deck could actually do
al your functions, correct?
A. That is correct, sir.

Q. Can you do all his functions, in the area of contact
management ?
A. | think so, sir.
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Q. It's a team effort. The two of you work together to
solve solutions?
A. Yes, sir.

Q. When | | ook at the track of your afternoon wat ch,
particularly the first part here [pointing |aser at
exhibit], it's pretty much a closing to the north--

traveling to the north?
A. Yes, sir.

CR: Excuse me, sir, can we make a note that we are
poi nting at Exhibit 47

MBR ( RADM SULLI VAN): Yes, sorry.

Q. And you testified your contacts were up to the--
basically north, northwest at the time, correct?
A. Yes, sir.

Q. Can you tell me how this helps you solve TMA on those
ki nds of contacts--this track?
A. Where we made that turn at 1242, sir?

Q. Just the fact--aren't you basically putting all your
speed in the line of sight? What kind of information

i s--does that give you as the FTOWto help solve your
solutions? If your contacts are basically to the north?
A. Actually that would have put him-that maneuver would
have put himin the baffles.

Q. No, not that particular--1"mtalking about this whole
|l eg from where it starts at the bottom of the chart, al
the way up to here [pointing |aser at exhibit], and we
start increasing speed to do angles [pointing | aser at

exhibit]. When basically--what | understand, the noon
meal was still being served and you were waiting on the
afternoon events. I n your opinion does this help solve
any solution of any contacts up in this area?

A. No, sir, it doesn't.

Q. And why is that?

A. Cause you're not--we didn't make any course changes
to try and generate bearing rate and |like you were
saying, sir, increase that speed across the line of sight
in either direction.
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Q. Did you make any recommendati ons to the Officer of
the Deck to help them drive the ship, he is a fairly
junior officer----

A. No, sir, | did not.

Q.  And why not?

A. Can't answer that question, sir, | don't know.

Q. You discussed the CO s Standing Orders of contact

reporting of any contact in sight of 10,000 yards if it’s
a warship, 4,000 yards if it’s a surface merchant or

ot her contact?

A. Yes, sir.

Q. Shoul d watching the way this devel oped and |istening
to your testimony this morning is that the only time you
reported contacts?

A. | report contacts if they maneuver. | report if |
felt that they m ght be a threat to own ship in anyway.

Q. What about the solution that you had set in your
system that you assumed or felt comfortable with, the
Officer of the Deck feels confortable with and
under st ands, has a significant change, down spot of
range, go from opening to closing course solution

Didn't you discuss those with the Officer of the Deck

t hat you had a radical change here?

A. Yes, sir, and no, sir. |"d have to answer that both
ways. It depends on the certainty of the solution at the
time. If it's initial solution I"mstill trying to work
the problem |I'm changing it so much that, no, | wouldn't.
If I had been tracking the contact for a period of time,
and if there was a significant change in any of that,

t han yes, sir, | would.

Q. But is it fair to characterize that you are not
limted to reports that you made to Officer of the
Deck- - - -

A. No, sir, not |limted----

Q. Once you testify to himthe m niml reports----
A. Yes, sir----

Q You're free to make any report that you feel that he

needs to do--knows to do his job?
A. Yes, sir, that is true.
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Q. The solution you had on Sierra 13, which was from
what | could see, an opening solution and again, based on
what we've discussed it probably wasn't--the information
that it was based on was not very good. To have this go
froma 15,000 yards to a 4,000 yards--this was on Exhibit
7.

A. Yes, sir.

Q You mentioned--you testified that when you changed
t hat solution that you didn't notice the range, correct?
: Correct, sir.

A

Q But in hindsight, and this with this red |line here on
seven [pointing |laser at exhibit], is the actual range of
Sierra 13, it was pretty close, correct?

A. Correct, sir.

Q. It was pretty close up here too [pointing | aser at
exhibit]?
A. Yes, sir.

Q. Wiy do you think this |arge down spot from here
15,000 to 4,000 occurred? What causes your computer
system to be able to lock that solution up so rapidly?
A. Looking at the chart and what | know now, probably
bearing rate.

Q. And that's on this other side here [pointing |aser at
exhibit]. You see this bearing right here [pointing

| aser at exhibit]?

A. Correct, sir.

Q. What does your conmputer do with a | arge bearing rate
| i ke that closing in on a correct solution?
A. It loves it. It tracks right on.

Q. You testified in your time bearing displayed, which
you di splayed all your contacts, that you didn't see this
| arge bearing rate, correct?

A. Correct, sir.

Q. Just for your information about 6 degrees per m nute.
A. Yes, sir.
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Q. What was your scale on your display. Was it 360
degrees cross the bearing scale or was it sectored to
some small er number of degrees?

A. I don't remenber, sir.

Q. The way you operate your system, you typically run it
across the entire 360 degrees?

A. No, sir. Typically, its not across the whole 360
just to--just so we can see all the contacts on the same
screen.

Q. But you tried--again, |'"mgoing to put these words in
your mouth--try to maxim ze your scale to allow you to
see changes in your bearing rate?

A. Yes, sir.

Q. You don't recall what it was on the 9th?

A. No, sir. | would like to add, sir, that it's ny
understanding too, that this graph that's right here
[ pointing |laser at exhibit], it was explained to me that
those are raw bearings straight from Sonar that are
pl otted on there. So | wouldn't actually see that on nmy

fire control system

Q. I know and | appreciate that, but you have a sim/ ar
di splay----

A. Yes, sir, | do.

Q. The time/bearing display?

A. Yes, sir, | do.

CR: Excuse me, sir, 1'd like to just point out he was

poi nting at Exhibit 7.

Q. During your analysis of Sierra 13 there's a note on
the fire control systemcalled a flip course. Did you
use that analysis tool?

A. Not that | recall.

Q. As an FT when would you use that to help the

sol ution?

A. VWhenever you gain a contact after you acquired data
to--you always solve initially for closing and then as
you are devel oping your solution you always want to try
and resolve the flip course or whatever your on.

What ever it's stacking at as well, sir.
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Q. But its not the--it's just another technique right
for you to try to quickly sense a closing or opening?
A. Yes, sir.

Q. While maintaining the same speed in the |ine of
sight?
A. Yes, sir.

Q. Or cross the Iine of sight, sir.
A. Excuse me, yes, sir, across the |line of sight.

Q. Now i f you | ook back at the Time Range plot on

Exhi bit 7, you in fact had this Sierra 13 wal king in--
com ng in--closing. Do you recall why at sometime around
1300 you decided that it was an opening solution?

A. | don't recall, sir.

Q. During your watch, did the Officer of the Deck ever
wor k one of your consol es?
A. No, sir.

Q Did the XO ever work one of your consol es?

A No, sir.

Q. Did the Commanding Officer work one of your consol es?
A No, sir.

Q Is that unnecessarily--or should I say that it's
typical that the Officer of the Deck doesn't wal k over

t here and work some of your consol es?

A. Once again, sir, | guess it depends on the Officer of
t he Deck. Some do, some don't.

Q. In M. Cohen's case?
A. He usually just came over and asked. Once in awhile
he woul d.

Q. Now t hat you testified that when it comes to the
contact evaluation plot that you basically, on your own,
deci ded not to keep it updated?

A. Yes, sir, | did.

Q. I want to make it clear in my m nd that was because
of the ships angles or was it because of interference of
the visitors?

A. It was a combi nation of the two, not wanting to knock
the visitors over and due to the ship’s angles.
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Q. Have you ever done that before--decided on your own
not to keep a CEP plot?

A. | don't remember, sir, but 1'd say | did it this time
so probably in the past | probably did it before.

Q. In the four ships you've been to sea on, you're not
mai nt ai ni ng pl ot based on your decision, what would you
expect one of your senior officers to do, either the

Of ficer of the Deck, XO, CO, when they saw that?

A. Get wupset.

Q. Did any of those individuals on the 9th get upset
with you about not maintaining the CEP plot?
A. No, sir.

Q. On the preparation of periscope depth after the
baffle cleared what report did you or if you did hear any
report that the Officer of the Deck made to the Captain
on his preparations to proceed to periscope depth?

A. | didn't hear any reports, sir.

Q. Did he make the typical contact report--reporting al
his contacts to the Commandi ng Officer?
A. | didn't hear that report, sir.

Question by the President:

Q. Petty Officer Seacrest, how would the Officer of the
Deck typically make that report? |If he doesn't have an
AVSDU and you're not maintaining the CEP how can an

Of ficer of the Deck make that contact report?

A. He would come over to fire control, get the
information that he needed and then contact the Captain
and make his report to the Captain.

Questions by a court member (RADM Sullivan):
Q. So, you didn't hear him ask perm ssion to go to
peri scope--make his report and then ask perm ssion to go

to periscope depth?
A. No, sir.
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Q. So how did the GREENEVILLE end up going to periscope
dept h? Can you refresh me on how that happened, what you
hear d?

A. | heard the CO say he had a good feel for the contact
picture and ordered Mr. Coen to proceed to periscope
dept h.

Q. And you testified that you didn't know who he was
talking to, but it was behind you?
A Yes, sir, it was taking place behind me.

Q To the best of your recollection was that after Sonar
reported new contact Sierra 147
) It was after the Sonar report.

A

Q How di d you feel about your con--you said your

Ski pper said he was confortable, how did you feel about
it?

A. | felt a little unconfortable about it--Sierra 14
being a single |leg contact, which was why | was keeping a
cl oser eye on that contact than the rest of them

Q. You testified that on the way to periscope depth is
when you updated your contacts, your solutions, including
Sierra 13, correct?

A. Yes, sir.

Q. I want to make sure | understand this. You took a
contact that was 15,000 yards away and you solved the
solution based on very good information, as far as
bearing rate was concerned from Sonar. That generated a
solution that brought the range into 4,000 yards and when
you updated the solutions in your fire control system,
you didn't read that range?

A. No, sir, | didn't.

Q. But isn’t that part of the evaluation process that
you were getting asked to do your duty as the FTOW? Not
just sit there and stack dots, but to take the solution
and see if it makes sense?

A. Yes, sir. Normally it would be but | was--1ike I
said before, we were on our way to periscope depth and I
was trying to get everything done before we got there.
So | failed to catch that 4,000 yard range.
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Q. Let me drop you back just a lit--normal periscope
depth operation.
A. Yes, sir.

Q. When you feel you're ready--you feel confortable
about a periscope depth as the FTOW what was the status
of your contacts on a typical approach to periscope

dept h?

A. Typically, 1’ve had good rangi ng maneuvers. | fee
very confortable with the ranges, they’'re all stacking
and tracking, and they're all either on the left drawi ng
| eft or on the right drawi ng right.

Q. \When you say good rangi ng maneuvers, what is a good
rangi ng maneuver?

A. To put as much speed across the |line of sight as
possi ble in each one of the contacts.

Q. Is there any duration on the |egs?
A. At least 3 mnutes at a m ni mum

Q. \What happened on the afternoon of the 9'"? How | ong
were the | egs on the baffle blip?

A. They were short but | can’t--1 don’t recall exactly
how | ong they were on the 9th. | know how |l ong they are
now just by reconstructed data, but on the 9'"-- that
day, | couldn’t tell that | knew.

Q. Do you typically update your solutions on the way to
peri scope depth?
A. Not typically.

Q. Aren’'t you supposed to have the solutions the best
they can be prior to |eaving 150 feet in proceeding to
peri scope depth?

A. Yes, sir.

Q. And why didn’'t that happen on the 9th?
A. Because the CO had ordered us to go to periscope
dept h.

Q Well, we made it to periscope depth safely--the
GREENEVI LLE di d. You wal ked t hrough the fact that the
Of ficer of the Deck--you believed he did his initial
search and the CO took the scope, correct?

A. Yes, sir.
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Q. During the Skipper’'s search did you hear any
conversation from him? What he saw? \What he didn't see?
A. No, sir, | did not.

Q. Did he ask--you were there seeing what the periscope
is |l ooking at, based on the bearing?

A Yes, sir.
Q

) Did he ask--did anybody ask for any help to have you
ook down the bearings of your sonar contacts?
A No, sir.

Q. I's that your job to do that though, if asked?
A. It is my job to do that.

Q.  When you updated the solution to Sierra 13 for the
pl ot of time--moved the solution out to 9,000 yards and
99 knots, again, did you do an evaluation before you
updated the solution?

A. | dialed the range out.

Q. But--wal k me through this again. You ve got a
solution that came right in from wherever it was, 15,000
to 4,000----

A. 4,000.

Q. Okay, you say you didn't look at it but you--1'm sure
you | ooked at your FLIT MATE display and saw that the
bearing difference display was stacking, correct?

A. Correct.

Q. Ot herwi se you woul dn’t have updated the sol ution,
assume?
A. Yes, correct, sir.

Q Yes, sir, right?
A. Yes, sir.

Q. Not --yes. When you nove--why did you nmove that
solution out to 9,000 yards?
A. Based on hol ding no visual contacts.

Q. And how did you know you didn’t have any vi sua
contacts?

A. Well, M. Coen initially called out "no close
contacts" and then the CO took the scope and he didn’t
report contacts. And | was | ooking out at the PERIVIS

1606



monitor, and |I didn't see any contacts. So that’s what |
based it on, sir.

Q. Just a final question, | |look at the--you know you're
a First Class FT, |ot of experience, you ve been an
instructor | believe?

A. Yes, sir.

Q. On four ships, you ve done a | ot of operations, and I
| ook in the cold light of the day over a month | ater what
you did on that watch. How do you feel you did if you
were a person watching the way you performed on that

wat ch?

A. Poorly.

Q. Would it be fair to say that not only poorly, but you
didn’'t do even the basic requisites that would have

hel ped solve the solution of these contacts?

A. Yes, sir.

Q. Now, you’ ve said--what is your battle station’s
position?
A. I’m the Weapons Control.

That’s a pretty important position, right?
Yes, sir.

Q
A
Q. You’'ve been on GREENEVI LLE for about a year?
A Yes, sir.

Q

Was the watch that we just discussed on the 9th of
February, is that typical, the performance that you've
performed?

A. No, sir.

Q. \What happened?
A. I don’t know, sir.

MBR ( RADM SULLI VAN): Okay.

PRES: RADM St one?

MBR ( RADM STONE) : | have a few questions here. I f we
could post the watchbill for the 9th of February, | just

have one brief question on that for Petty Officer
Seacrest.
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[ LCDR Harrison did as directed.]
Questions by a court member (RADM Stone):

Q. You nmentioned--and we’'re | ooking at the watchbil
here, your name originally wasn’'t on there and you
mentioned that a shipmate stayed behi nd. How does t hat
wor k on GREENEVILLE? Do you get formally notified that
what’s in writing here is changed and give verbal
tasking? Tell us a little bit about how you found out
you had the watch.

A. Well, my Chief told me that | was taking Petty

Of ficer Brennen's spot, so | just went to the watchbil
to see where Petty Officer Brennen m ght be at, and

| ooked and my name was- - - -

Q. Was t here?
A. Ri ght there [pointing |aser at exhibit].

Q. Okay, so you got verbal tasking?
A. Yes, sir.

CC: In fact, now on your questions concerning how you
differentiate between a warship and a merchant, which
also tells you whether you're going to follow the 10,000
yard rule or the 4,000 yard rule. How did you cl assify
on the 9th of February which contacts were non-warships,
so that you could make your 4,000 yard criteria? MWhat
did you use to make that criteria classification?

A. I rely on Sonar to make that classification.

Q. So, Sonar told you that those contacts were on a
war ship, and so therefore, you went to the 4,000 yard
rule, is that your testinony?

A. Yes, sir.

Q. Now, | want to ask a few questions about the Contact
Management Team or the overall team that you’ ve got
onboard GREENEVI LLE to sort out the contact picture--to
reduce ambiguity. Menmbers of those teans are Sonar

obvi ously, FTOW - - -

A. Yes, sir.

Q. And then when you' re at periscope depth, obviously,

ESM plays a big role in that----
A. Yes, sir.
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Q. That teamis orchestrated by the Officer of the Deck
when the Captain is not in Control, is that fair to say?
A. Yes, sir.

Q. And then when the Captain comes into Control and the
Captain is driving, the problem of that teamis--
orchestrated and marches to the beat of the Commandi ng
Of ficer, would you say that's fair?

A. Yes, sir, I'd say that's fair.

Q. So, during this lunch period where RADM Sullivan was
tal ki ng about the fact that GREENEVILLE was proceedi ng

al ong wi t hout adjusting its course and speed and turning
in order to resolve ambiguity for these contacts to the
north, that was under the orchestration of the Officer of
the Deck at the time, is that correct?

A. Yes, sir, that is correct.

Q. And then when the Captain came back in and assumed
his position in control of that teamis being
orchestrated by the Commanding Officer?

A. Yes, sir.

Q. As |’'ve been |l earning nmore about contact management
and what you do onboard a submarine and particularly your
job as the FTOW there is some key ingredients that go

into what you do. It’s sort of the garbage in, garbage
out type of approach in may respects as | see it. I

don’t know if you agree with that statement. If in fact
for instance, you don’'t get enough time--time is a factor
for you, it’s an ingredient. The ship’s course and speed
as we mentioned earlier. If there is not changes there
in the ship’s course and speed to allow you to generate
bearing rate. If the sonar information is not good when

you’' re doi ng angl es and dangl es. These are al

i ngredients that go in for the FTOWto conpute sol utions,
is that not true?

A. That is true, sir.
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Q. And so--what |'m hoping in nmy |line questioning here
is to get an idea fromyou since you re a menber of that
team being orchestrated by the Officer of the Deck and

t he Captain when he is physically present in Control. As
a team member, what your role is to speak up when these
i ngredi ents such as not spendi ng enough time, not
changi ng course and speed, not getting information from
Sonar because of how the ship is maneuvering. \What do
you see as your role as FTOW when those ingredients are
not allow ng you to generate accurate solutions? \What
are you supposed to do as the FTOW?

A. To backup the Officer of the Deck and make
recommendations to help drive the problem

Q. So during this lunch period when nothing was really
done ot her than GREENEVILLE is headed north to do

anyt hing, you didn’t say anything, is that correct?

A. That is correct, sir.

Q.  And then when the Captain came in at |unch, you go
froma situation on GREENEVILLE where there was not much
done to resolve contact ambiguity and now your into

angl es and dangles with sonar input obviously being
affected by that. You' re doing a number of evolutions
very quickly; you're going up to periscope depth rapidly,
so time is being reduced for you and you don’'t really get
much opportunity except near the very end before the
collision you get some |legs in. What did you say to the
Commandi ng Of ficer who is orchestrating this or to the
OOD as representative about the fact that these

i ngredi ents are not allowing you to really get the type
of solutions you need to properly do your job?

A. | didn’t say anything, sir.
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Q. Do you have any idea why on such a routine operation
of this type with three contacts, very |ow density area,
why the ship was being driven in such a manner that the
only opportunity that you get to weigh in is at the | ast
m nute or |ast second before going down to emergency
deep. Do you have any idea why the ship is being driven
in this way, so you get |ike shot to speak up and do
backup and that is when you get some information known to
you from a generation, and so it’s—you’ve turned a very
routine operation into where--because all the ingredients
are flawed, you get a one shot only at identifying this
cont act . Do you know why the ship was driven that way?
A. No, sir, other than time issue of getting back into
port | think.

MBR ( RADM STONE) : | have no further questions, thank
you.

PRES: Petty Officer Seacrest, | have a few questions for
you.

W T: Yes, sir.
Questions by the President:

Q. You mentioned that on the CEP, you testified just a
few m nutes earlier, that you felt the angles and dangl es
and the DV's kind of got interfered with your opportunity
to update the CEP?

A. Yes, sir.

Q. It is my understanding that no contacts were plotted
on the CEP after 1230.

A. I haven’t been able to | ook at the CEP, but | would
tend to agree with around that time, sir.

Q. Well the point is the angles and dangles didn’t
start until nuch later in the--the DV's didn't come into
Control until after lunch which was basically 1245 or to

al most 1300, so you had 30 m nutes or an unencumber ed
opportunity to update the CEP

A. Yes sir, but | believe when | | ooked at it, | m ssed
the | ast one, maybe two, updates. | would agree with
that, sir.
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Q. Why was there no engagement on this poor quality of
the CEP? Could he see it?
A. I don’t think he could have seen it.

Q. Wuld you expect the Commanding Officer when he

wal ked into the Control, would you expect himto | ook at

| i ke AVSDU was OOC, would you expect himto | ook at CEP?
How does the Commandi ng Officer get his assay when he

wal ks into Control? How does he understand where his
ship is? Does he | ook the NAVPLOT? Does he kind of go
to the fire control solutions? Does he make a | ap of the
sensors in that Control before he starts working with the
O0D?

A. Someti mes he does, sir.

Q. But his expectations are that the OOD will maintain
t hat for him?

A. Yes, sir.

Q. Keep him appraised?

A. Yes, sir.

Q. If the XO wal ked t hrough Control, would you expect
himto | ook at the CEP on the way to Sonar?

A. Probably since he will walk right by it, sir.

Q. If the CEP was poorly maintained, would you expect
the XO to comment on it if it wasn’t maintained properly?
A. Yes, sir.

Q. So you didn't get any feedback that he CEP was al

screwed up did you?
A. No, sir.

Q. How do you normally exchange information on the fire
control? You tal ked about typically the OOD would either
| ook over your shoulder or in this case the Commandi ng

Of ficer mght | ook over your shoulder; is there
typically--1"m just tal king about on your normal--the way
t hi ngs are done. s there is an exchange of information?

In other words, is that exchange just pure someone

| ooki ng over your shoulder; there is no inter exchange
with the watchstander?

A. No, sir. Typically the Officer of the Deck will come
over to ny side of Control and talk to me about the

cont acts.

1612



Q. Talk to you about it?

A. Yes, sir.

Q. Okay. That didn’t occur?

A. No, sir.

Q. Did it occur with you, the Officer of the Deck, or
with the CO?

A. No, sir.

Q. You tal ked about the legs for--you thought the--I
think you said earlier just when you thought the TMA | egs
were too short, but what really concerned you was Sierra
14 that was a single leg solution?

A. Yes, sir.

Q. Now, Sonar in your view reported Sierra 14 before the
ship proceeded to periscope depth?
A. Yes, sir.

Q. Sonar reported Sierra 14 as a new contact before the
CO, | believe he was quoted, as he was confortable or,
excuse me, he had a good feel for the contact picture?
A. Yes, sir.

Q. That was the quote?

A. Yes, sir.

Q. So the contact report was made before that comment by
t he CO?

A. Yes, sir.

Q. Was there any engagement by the Officer of the Deck
or the Commanding Officer on the Sierra 14 report. By
that I mean, was there any activity, questions, or
comment s about Sierra 14?

A. Not that | recall, sir.

Q. Does the ship typically go to periscope with a one-
| eg solution on a contact?

A. Not typically, sir.

Q Wuld you do it for tactical reasons?

A. Yes, sir.

Q. Wbul d you expect to do it on a DV embark?

A. No, sir.
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Q. You have no reasons why the Commandi ng Officer or the
OOD accepted then a single leg solution for Sierra 147
A. No, sir.

Q. You assumed the CO was speaking about all contacts
when he said, “lI have a good feel for the contact
picture.”

A. Yes sir, that was my assunption.

Q. Because it was clear to you that Sierra 14 was a
cl ear contact report made by Sonar?
A. Yes, sir.

Q. It’s something you would expect the Officer of the
Deck or an officer of the Conn not to m ss?
A. Yes, sir.

Q. Lets go to periscope depth. At periscope depth, |
t hi nk RADM Sul |l ivan asked you about the search for a--

down contact |ines. In my view, that is kind of a cued
sear ch. My understanding is that the officer on the
peri scope will use a cued search fromthe Fire Contro
Wat ch?

A. Yes, sir.

Q. Is that typically done?
A. Yes sir, it is typically done.

Q. Was t he search done by the Commanding Officer a cued
search or an uncued search?
A. Uncued, sir.

Q. Wy do you call it an uncued search?
A. He didn’t ask me to put him down the contacts of the
bearings and | didn't.

Q. And you had, at that time, Sierra 12, 13, and 14. I's
that right?
A. Correct, sir.

Q. And none of those were a cued search by the

Commandi ng Officer?
A. No, sir.
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Q. What does, “no close contacts” do to the teamin your
view? \When you have a report, “no close contacts”, is
there--after you arrive at periscope depth, any comment
about how the team views then their other information or
how t hey feel about their fire control solution or sonar
solution?

A. It allows them to evaluate their ranges based on the,
“no close contacts.”

Q. You mentioned, specifically, the Officer of the Deck
in your view did not do a conpl ete search. He did his
initial sweeps, you said you couldn’t measure how many
sweeps because you don’'t have any debarkation or marks
for the ship’s heading on the PERIVIS, is that correct?
A. That is correct, sir.

Q. And then you thought he saw him going to his high
| ook, excuse me not his high | ook, but his--where he was
| ooking for aerial contacts?

Yes, sir.

A

Q.  And then he is required then to do another search?
A. Yes, sir.
Q

A

t

Why was that not compl eted?
I only assumed that we weren’t worried about airborne
hr eat s.

Q. Okay, but after that he is supposed to go back and do
anot her--1 understand anot her search?
A. Yes, he is.

Q. Why was that not conpleted?
A. | don’t know, sir.

Q. Okay, did the Commanding Officer take the periscope
before that was compl eted?
A. Yes sir, he did.

Q. You tal ked specifically about making reports on
contacts at 4,000 yards. War shi ps were 10,000, surface
contacts were 4,000 yards that were non-mlitary
contacts, but is there some variance--going back to RADM
Sullivan’s question, if it’s 4,000 yards and cl osi ng,
should you typically make that report?

A. Yes, sir.
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Q. So it’ not--so if you' d gotten some at 4,100 yards
and it was closing, would you have typically made that

report?
A. If he was 4,100 yards and he was cl osing, and he would
pass with a own ships of 4,000 yards, yes, | would make

t hat report.

Q. So it’s a CPA. So once you have the 4,000 yard
solution on Sierra 13, whether it was eval uated as
closing or not, you should have made that report?
A. Yes, sir.

PRES: Counsel for the--excuse me, counsel, do you have a
guestion, a follow-up question?

CC: Yes, sir.
Questions by Counsel for the Court:

Q. Petty Officer Seacrest, you mentioned that, in answer
to RADM Stone's question, that you needed to get back
into port. \What did you mean by that?

A. | believe we had a “Papa Hotel” time of 1300.

Q

that you needed to be back in port by a certain time?

) Okay. Did you hear from anybody in the Control Room
A. No, sir, not verbally from anybody.

Q Okay, so is it your testimony that you sinply assumed
that the ship was in a hurry to get to “Papa Hotel”?

A. Yes, sir, that is my assunption.

CC: Okay, that's all | have, sir.

PRES: Counsel for CDR Waddl e?

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Yes, sir.
Petty Officer Seacrest, how are you doing today?

W T: Good, sir.
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CROSS- EXAM NATI ON

Questions by counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins):

O

Bef ore you gave your testinmony, you were granted
testimonial imunity, correct?
Correct, sir.

That was part of a request from your counsel ?
[ Negative response. |

Or do you know?
I don't know, sSir.

o 0 PO P

Your grant of testimonial immunity requires you to--
eqU|red you to be interviewed by Counsel for the

nvesti gation, correct?

Correct, sir.

]

o >z

Di d--were you interviewed by Counsel for the
| nvestigation party prior to your testimony today?
Yes, sir.

Whi ch Counsel of the Investigation interviewed you?
I think CAPT MacDonal d.

When did that occur?
Yest erday, sir.

For how | ong?
About an hour.

Did you review the testimony you gave here today?
Some of it, sir.

Okay. The things about why you didn't make reports
nd things like that?
Yes, sir.

»>20 »O0 »O0 >0 >0 P

Q. Okay. So--so0o you made it clear to CAPT MacDonal d,
prior to today, what you failed to do and why you failed
to do it, correct?

A. Yes, sir.
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Q. Alittle bit of background first about you. Bef or e
you came to--you were sent to GREENEVILLE as a "by name"
assignment to improve the GREENEVILLE's Fire Contro

Di vi sion, correct?

A. Yes, sir.

Q. And, to your know edge, that was because of your
professional reputation as a Fire Control Technici an,
correct?

A. Yes, sir, to my knowl edge.

And your denonstrated performance?
Yes, sir.

And you've been on GREENEVILLE for about a year?
Yes, sir, about a year.

o »O0 2O

And while you' ve been on GREENEVILLE you were
app0|nted by the Commanding Officer as the Command Career
Counsel or, correct?

A. Correct.

Q. \What's that job?
A. To help the rest of the crew, especially the junior
guys, with career decisions?

Q. s that inmportant in retention of sailors onboard
GREENEVI LLE?
A. Oh, yes.

Q. I n what way?

A. We want to try and keep in, especially the highly
trained, technical guys. Our nucl ear personnel, guys who
have gone through "C" School. The guys that the Navy has

put a lot of time and money to train them

Q. So you would agree with me, that your job as Command
Career Counselor, trying to retain these highly qualified
technically proficient individuals onboard GREENEVI LLE,
was an important job fromthe perspective of readiness of
GREENEVI LLE?

A. Oh, yes, sir.

Q. And that would be a job that would be called--that

calls for responsibility?
A. Yes, sir.
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Q. Did you have interactions with the Captain about

t hose kind of decisions?

A. Oh yes, sir.

Q. Were those discussions frequent?

A. Yes, sir. Very frequent.

Q. And--and you would agree with me, the Captain imposed
in you a certain degree of trust?

A. Yes.

Q. You've been operating GREENEVILLE at sea for about a
year, correct?

A. Yes, sir.

Q. Okay, and you've seen CDR Waddle in the performance
of his duties as the Captain of the ship, correct?

A. Yes, | have.

Q.  And you would agree, would you not, that CDR Waddl e
was an extremely confident Commandi ng Officer?

A. Very confident.

Q. And he was one who was very concerned about safety,
correct?

A. Oh, yes, sir. Very, very concer ned.

Q. And he appeared to be a Captain who was--who was abl e
to assimlate a |lot of information very quickly, correct?
A. Yes, sir, one of the best CO s |I've ever been with.

Q. On--on GREENEVILLE, | want to ask you about the
climte. If you were operating the vessel, CDR Waddl e
was on the--on the--in the Control Room and you saw an

unsafe situation, would you have any reason not to bring
that to the attention of CDR Waddl e?
A. No.

Q. It be fair to say that CDR Waddl e wanted backup when
it was appropriate, correct?
A Demanded backup.

Q And he preached that to all the crew members,
correct?
A. Daily.
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Q. And as a FT1 with substantial experience in the
Navy, you would have been the kind of guy to provide that
backup if you thought it was necessary, correct?

A. Correct.

Q. And based on your observations of the crew, CDR
Waddl e--the crew woul dn't have been fearful about
bringing a safety of the ship issue to CDR Waddl e, woul d
t hey?

A. No.

Q. He didn't punish people for bringing things to his
attention, even if he may have been m staken about it,
correct?

A. Correct.

Q. You were the Leading Fire Control Technician in the
FT Di vision?
A. Yes, sir.

Q. And that--that's also a pretty responsi ble position,
isn't it?

watch is secured, correct?
A

A. Yes, sir.

Q. You're responsible for training the people in your

di vi sion?

A. Yes, sir, | am

Q. And you performed those duties under the supervision
of Chief Thomas, correct?

A. That's correct.

Q. He's also a pretty competent Fire Control man,
correct?

A. Yes, good Chi ef.

Q. You stood the maneuvering watch before assum ng the
Fire Control Technician of the Watch, correct?

A. Yes, sir.

Q And that was a topside watch?

A. Yes, sir.

Q. And after you clear the pier, the topside maneuvering

That's correct, sir.
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Q. Okay, so you weren't up on deck handling lines al
morni ng or anything |ike that, correct?
A. Not all morning, sir, no.

Q. You were--you had some down time before you had to
assume the watch, correct? Had an opportunity to do
ot her things before you assumed the watch?

A. Oh, yes, sir.

Q. And you assumed the watch at about 11307
A. Yes, sir.

Q. Okay. The CEP indicates that from your assunption of
t he watch, about 1130 to about 1256, the CEP pl ot was

mai ntai ned in the sonar contact. Is that--is that about
your recollection?

A. That's my recollection, yes, sir.

Q. And the sonar data that you would have put on there
woul d have been data that was taken from your Fire
Control console, correct?

A. Yes, sir, that is correct.

Q. And when | say sonar data, | meant the contact data,
correct?
A. Yes, sir.

Q.  And your--1 believe your testimony on direct
exam nation was, you stopped maintaining the CEP about
the time the civilians came on, up on the--into the

Control Room, correct?
A. Correct, sir.

Okay. The CEP reflects past data, correct?
Yes, sir, that's----

It's--it's what's happened behind you, correct?
Yes, sir.

>0 >0

Q. And it's--so even--except for the time that you
actually put, and even at the time, you actually put the
data up on the CEP plot itself, the information is not
accurate?

A. Ilt's time late, sir.

Q. It's time | ate?
A. Yes, sir.
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Q.  \When you're at--when you're not at periscope depth,
the CEP should be updated every 10 m nutes, correct?
A. Correct, sir.

Q And if you're at periscope depth, every 5 m nutes,
correct?
A. Yes, sir.

Q.  And on the 9th of February, you didn't maintain it
because there was civilian--

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Coul d |
have instead of Exhibit 41 and Exhibit 4, the two

Exhi bits--the time/bearing exhibit that has two graphs on
it and the Control Room?

ASST CC (LCDR HARRI SON) : Yes, sir [placing Exhibit 41
and 6 on the wall].

Counsel for CDR Waddle, party (M. G ttins): Thank you,
LCDR Harri son.

ASST CC (LCDR HARRI SON) : Yes, sir.

Q. I|"m going to be referring now to Exhibit 6, which is
the Control Room di agram You indicated--this is the
CEP, correct?

A. Yes, sir.

Q And it's on the forward bul khead adj acent to the
Sonar Room entrance, correct?
A. Yes, sir.

Q. And then you were seated at the third console
from-fromthe forward end of Control Roonm?
A. Yes, sir.

Q. And there was DVs in this area, between where you
were sitting and the CEP, correct?
A. Yes, sir.

Q And it was those--it was the presence of those DVs
and then |l ater the angles, dangles, and the

hi gh- speed--hi gh rudder angles maneuvers that prevented
you from mai ntaining the CEP, correct?

A. Yes, sir.
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Q. And as you said on direct exam nation, you could have
mai nt ai ned the CEP, you just chose, under those
circumstances, not to do it, correct?

A. That is correct, sir.

Q All the information that's displayed on the CEP here
[ pointing | aser at exhibit] is also displayed on the one
of --at | east one of these consoles, correct?

A. As far as the bearings go, yes, sir.
Q. Bear --and range as well, correct?

A. Yes, sir.

Q.

So the OOD and the Commanding Officer, if they chose,
could | ook over your shoul der and see the same
information that's apparent fromthe CEP, correct?

A. Correct, sir.

Q. And you do--you face outboard when you're sitting at
your consol es, correct?

A. Yes, sir.

Q. And--and at all times while you were on watch, the
Commandi ng Officer and the OOD would have been to your
rear, correct?

A. That is correct, sir.

Q. On the--there's no diagram for this, on your fire
control console, if you have a non-warship contact----
A. Yes, sir.

Q. There's a small symbol, NTDS synbol, correct?
A. Yes, sir.

Q. He's hel ping me out [referring to CDR Waddl e]. The
NTDS synmbol indicates whether are warship contact or non-
war ship contact, correct?

A. Yes, sir.

Q. And you didn't have any warship contacts, to your
knowl edge, that day, correct?
That is correct, sir.

A.
Q. And Sonar inputs that information, correct?
A. Yes, they do, sir.
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Q. During the time before the collision, | believe it
was your testimony under direct exam nation, you don't
know whet her the Commanding Officer may have come up
behi nd you and | ooked at your consoles, correct?

A. Yes, sir, that is correct.

Q. That woul d not have been unusual for himto do that
would it?
A. No, it wouldn't have been.

Q. In fact, CDR Waddle didn't always engage you about
your duties when he was review ng what was--the contact
pi cture onboard your ship, correct?

A. Yes, that is true, it's not his style.

Q. Not his style, correct?
A. Ri ght .

Q. And as you indicated, this was not a particularly a
compl ex contact picture, correct?
A. Yes, sir, that is correct.

Q. You were able to understand it, correct?
A. Yes, sir.

Q. And you would have assumed that CDR Waddl e woul d have
been able to understand it, given his experience,
correct?

A. Oh, yes, sir.

Q. Would you agree with me that if the Commandi ng

Of ficer had noted--had seen that you were not maintaining
t he CEP, that he probably would have corrected you?

A. I know he woul d have corrected it.

Q.  Wuld you also agree that if the XO had observed that
you were not maintaining the CEP, that he probably woul d
have corrected you?

A. I know he would have corrected it.

Q. And wouldn't you agree with me, that had LTJG Coen
noted that you were not maintaining the CEP, he probably
woul d have corrected you?

A. And | know he would have corrected it too?
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Q. So you woul d agree that all three of those officers,
CDR Waddl e, the XO, and LTJG Coen, maintained high

st andards onboard GREENEVILLE, correct?

A. Yes, they do.

Q. And for whatever reason that day you chose not to
mai ntain that standard?
A. That is correct.

Q And just to be clear, there were civilians that have
been standing in this area [pointing |aser at exhibit]
that's the area between your consoles and the passageway
where the Bridge access would be, correct? On Exhibit 6.
A. That is correct, sir.

Q. So about how high up off the floor is the CEP?

A. 5 1/2 feet--5 1/2 to 6 feet.

Q. Okay, and the civilians were all standing, correct?
A. Yes, sir.

Q. Okay. So that would have been--they would have

presented a physical barrier in |ine of sight between,
for exanple, where the CO is depicted and OOD depicted in
t here viewi ng of the CEP on Exhibit 6, correct?

A. Yes, sir, that's correct.

Q. The--you would agree with me, would you not, with
respect to Exhibit 7, that--and this is SLOGGER dat a,
understand that you don't really--you don't deal in
SLOGGER data, you deal in what is in your fire control
system but basically this is |ike a FLIT MATE di spl ay,
woul d you agree?

A. Yes, sir, basically.

Q. It's basically dots at some time interval on bearing,
correct?
A. Correct, sir.

Q. And you would agree with me that for Sierra 13 it
appears you have pretty good tracking data for Sierra 13
over a relatively long period of time?

A. Yes, sir.

Q. And you were--you were working that contact on your

fire control system <correct?
A. Yes, sir.
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Q. And in fact, at 13:14:02, that's around this time
right here [pointing |aser at exhibit], according to
SLOGGER, you had a fire control solution for Sierra 13,
correct?

A. Yes, sir.

Q. And that was a 15,000 yard solution?

A. Yes, sir.

Q. And do you remenber what depth you were at when you
had- - when you obtained that solution?

A. No, sir, | don't recall.

Q. Okay. Sonar Logger | ogs ships information at every 1

second--at every 1 second intervals, and it indicates
that you updated the systemat time 13:14:02 for this
fire control solution on Exhibit 7 while you were at 650
feet. Does that sound about right?

A. That sounds about right, sir.

Q. And at the time you had--that your solution was
arraigned 15,000 yards, a course of 024, and a speed of
11, okay?

A. Okay, yes, sir.

Q. But the course is an opening course, correct?
A. That would be an opening course, yes, sir.
Q.

You i ndicated that normal procedures were--would be
to solve for a closing solution, correct?
A. Always initially, yes, sir.
Q. Okay. Do you have any recollection why you solved
this particular contact, Sierra 13, at this time
13:14: 02, as a opening solution vice a closing solution?
A. I can only assume, based on time, that as the
bearings were generating, that an opening, at that time,
woul d fit better than a closing solution.

Q. Okay. The opening solution that you computed

i ndi cated a speed of 11, that would be consistent with a
surface contact, correct?

A. Yes, sir.
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Q. If you got a speed of 99, you would have clearly
understood that was a--that would have been a wrong
solution, correct?

A. Yes, sir.

Q. But you don't recall what the closing solution may
have been, if in fact, you even | ooked at it, correct?
A. Correct, sir.

Q. Okay, but 15,000 yards on a course of 024 and a speed
of 11, fit as a--an appropriate solution for Sierra 13,
correct?

A. Yes, sir.

Q. After you updated the system at 1314, the ship was
maneuvered--there was sonme high-speed maneuvering in here
[ pointing |laser at exhibit] on Exhibit 7 in that green
area, and then the baffle clear maneuver was initiated a
little bit after 1330, and you see the course 340 where
|*"ve marked--where |I've indicated on the Exhibit 77

A. Yes, sir.

Q. Okay. Now at that time, during the baffle clear
maneuvers, we know from SLOGGER, that Sierra 14 was
identified, was detected, okay? Do you have a

recoll ection after Sierra 14 was detected, of working
that contact in your systen?

A. Yes, sir.

Q. Okay. Do you remenber--take me through, to the best
of your recollection, what you recall about worKking
contact Sierra 14 after it was detected.

A. Ot her than just initially putting in the initial
system parameters solution, and then trying to stack the
dots, work the bearings, match bearing rate, get the best
solution | can for a single |eg.

Q. It appears that from Sonar Logger again, between the
time 1334 and time 1335, that 1 m nute period, you
obtained an initial solution of 8,000 yards, course one-
nine-five, speed 12, while the ship was at 155 feet.
Does that sound about right?

A. It sounds about right, sir.
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Q. And then, at time 1334, about a half a mnute |ater
you up dated the system and obtained an 11,000 yard
solution with a course three-three-seven, speed 12, again
at about 158 feet. Does that sound about right?

A. That sounds about right, sir.

Q. And at 1335, in that mnute time frame, you--did a
flip course solution for the same contact and obtained a
range of 10,000 yards, course 197, speed 12, and the ship
was still at about 155 feet. Does that sound about
alright?

A. That sounds about right.

Q.  Wuld that be the normal sequence of events you woul d
t hrough to obtain a system solution for a target--a
search contact?

A. Yes, Sir.

Q. | believe in your statement right after the accident,
when you got back port the next day, you indicated that
before the collision, in your mnd Sierra 14 was the
contact of interest, correct?

A. That is correct, sir.

Q.  And so--the Sierra 14 appearance, on your system
basically directed your attention for some period of
time. At least for that 1 mnute in which you were
obt ai ni ng an updating solutions, correct?

A. Yes, Sir.

Q. You do that on the FLIT MATE, correct?
A. Correct, sir.

Q. That where you stack the dots and try to obtain a
system sol ution, correct?
A. Yes, sir.

Q. And the FLIT MATE screen is the screen that only
di spl ays one contact at a time, correct?
Yes, sir.

So, while you are working Sierra 14, you can't--view
he data for Sierra 13, correct?
That is correct, sir.

On that screen?
On that screen, sir.

>0 P>ZO P
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Q. And that is where your attention is directed prior to
t he accident in this case, correct?
A. Yes, sir.

Q. You would agree with me and | think you ve already
testified on direct exam nation that, if you would have
obt ai ned--if you knew you had a 4,000 yard system
solution for a contact that was closing, that--that would
be a safety of ship issue, correct?

A.  Yes, it would be.

Q. Particularly is the ship com ng to periscope depth,
correct?
A. Yes, sir.

Q. And the reason for that is at 150 feet, there’'s a
possibility that you could be hit by that vessel,
correct?

A. Yes, sir.

Q. Deep draft vessel or even a ship on the surface could
hi your periscope, correct?
A. Yes, sir.

Q. So you understood very well, as an experienced Fire
Control Technician of the Watch, Fire Control Technici an,
the i mportance of bringing to the attention of the OOD
when the Commanding Officer--if he’'s on deck, a 4,000
yard contact with closing solution, correct?

A. Yes, sir.

Q. The--the | ayout of Control on Exhibit 6 where the DVs
wer e--even though there were DV's standing in this area

[ pointing | aser at exhibit] between your console, the
Conn and the CEP, you would have not had any difficulty
maki ng an appropriate call to the Commanding Officer or
the OOD about a closing contact that poses safety ship

i ssue, correct?

A. Correct.

Q. In the normal course, what would your report be to
the Conning Officer when you’ ve had such a situation
Just give me an exampl e?

A. If I had a situation.
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Q Yes, give me an example of that?

A. I would have yelled out, “Officer of the Deck | hold
a contact at this range closing” and then | would have
reported the bearing rate along with it.

Q. Okay, and would you have identified the contact?
A. Yes, Sierra whatever nunber it would have been.

Q. So--and you would have said that in a voice |oud
enough to be clearly heard by the Officer of the Deck,
correct?

A. Everybody woul d have been able to hear nme.

Q. And you have done that in the past, right?
A. Yes, | have.

Q Wth respect to the--the | egs that generate bearing
rate, 340 and then a 120 turn, right here on Exhibit 7.
You indicated that normally you want 3 m nute--at |east 3
m nute | egs, correct?

A. Yes, sir.

Q. In this case, you did have sufficient information to
obtain prior control solutions, correct?
A. Yes, sir, | think so.

Q. And that’s the purpose of the--the of perform ng that
evolution is to obtain--to assist you in obtaining a
solution so that this--the Officer of the Deck knows not
only the bearing, but also the range of a contact,
correct?

A. Yes, sir.

Q.  You would agree that you had a--appears you had a
good solution for Sierra 13 at time of 1335 or so,
correct?

A. Yes, sir.

Q At the time--at the time you were working this
problem with Sierra 13 and Sierra 14, you didn't have any
concerns about the time of the legs that were 1, did you?
A. No, sir. At the time |I didn't.

Q. Your concerns now are based on the fact that there
was a collision and you are | ooking back in hind sight,
correct?

A. That is correct, sir.
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Q. At the time if you had a concern as a very
experienced Fire Technician--Fire Control Technician, if
t hat woul d have been an issue you would have raised to
the Officer of the Deck, correct?

A. Yes, sir. To the Officer of the Deck.

Q. And the reason you didn’'t have that concern at the
time under those circumstances was because you were
getting good data, correct?

A. Yes, sir.

Q. The system seemed to be working for you, correct?
A. Yes, sir. It did.

Q And in fact, it appears it worked--exactly right at
| east the time about 1335, correct?

Yes, sir.

A.

Q. You indicated earlier that--that the periscope depth
prior to taking the ship to periscope depth--is a brief
that you are normally not included in, correct?

A. That is correct sir.

Q. Would it be helpful in the future given what you know
about this accident--do you think to have the Fire

Control Technician of the Watch, included in such as

brief as a matter of procedure?

A. I know onboard GREENEVILLE we are always a part of
it. Even though its not written down, we are still a
part of it. So, would it help to have it in writing?

Probably, but.

Q. You never felt left out of that brief?
A. No, never.

Q. The normal course that brief is a brief to discuss
what is going to be done at periscope depth to maxim ze
efficiency--efficiency at periscope depth, correct?

A. That is correct.

Q. Going to dunmp garbage or we're going to do some

radi o--radi o mast antenna, correct?
A. Yes, sir.
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Q. And on this day, the 9th of February, the only

pur pose of going to periscope depth, to your know edge
was to take a | ook around, make sure there was no surface
ships in the area so that a safe surfacing maneuver could
be conducted, correct?

A. That’s correct, sir.

Q. | s--was that the understanding you had?
A. That was the understanding | had that the reason we
wer e goi ng up.

Q. Do you think that was clear to the other

wat chst anders who would have been in the Control Room at
the time?

| don’t know.

) | certainly occurred to you though, correct?

. Yes.

) You indicated that after the baffle clear maneuver- -
he OOD asked Sonar to report all contacts, correct?

) Yes, Sir.

—

A
Q
A
Q
A
Q Do you remember specifically what Petty Officer

G boney may have sai d?
A. Specifically, no.

Q. Ot her that this contact reported in response to Sonar
report all contacts, did Petty Officer MG boney ever
give you a report, specific report on Sierra 14 as a new
contact ?

A. Yes, sir. He di d.

Q. He gave a separate specific report?
A. I don’t think it was separate. It was with in that
post report.

Q. So, there was never a separate report to the Conn
t hat there was a new contact, Sierra 14?
A. No, sir.

Q And it was only reported after the OOD had requested
Sonar report all contacts as a part of the normal
procedure followi ng a baffle clear maneuver, correct?

A. Yes, sir.
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Q. You don’'t specifically recall what was said by Sonar,
correct?
A. That is correct, sir.

Q. Fol | owi ng that report the Commandi ng Officer

i ndi cated he had a good feel for the contact picture or
words to that effect, correct?

A. Yes, sir.

Q. He actually said those words out |oud?
A. Loud enough so |I could hear him vyes, sir.

Q. Ship went to periscope depth and got there safely,
correct?
A. Yes, sir.

Q. And when--the ship--you actually observed PERI VIS
while the ship was in transit to periscope depth,
correct?

A. Yes, sir.

Q.  And also during the transit form 150 feet to

peri scope depth, you were working the solution for Sierra
13 up--to update that solution, correct?

A. Yes, sir.

Q. The Sonar Logger again--and recognizing that the time
ticks may not be exactly the same as you observed,

i ndi cates that about 1337, 38--alnmost 1338, that you did
a system update, actually hit the button and obtained a
system sol ution of 4,000 yards, course one-four-one,
speed 8, and that happened while the ship was at 103
feet. Does that sounds about right?

A. That sounds about right.

Q. So, you were working the Sierra 13 system update
while the ship was in transit to periscope depth?
A. Yes, sir.

Q. And | believe it was your testimony that you were
busy with trying to update all the solutions, correct?
A. Yes, sir.

Q. And that you didn't note that the solution was a

4,000 yard closing solution, correct?
A. That is correct, sir.
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Q. And a 4,000 yard, closing solution would have been a
solution that would have needed to be reported to the
Commandi ng Officer by standing orders and conmon sense,
correct?

A. Yes, sir.

Q. Now, when the ship arrived at periscope depth--on the
way to periscope depth, normal procedure required is the
OOD visualizing the scope right up to when the scope
breaks the surface, correct?

A. Yes, sir.

Q. You made note of the OOD s initial visual search,
correct?
A. Yes, sir.

Q.  And although there was no frame of reference for to
identify how many times he would have gone around, it was
clear to you that he was performng initial visual search
according to the book, correct?

A. Yes, sir.

Q. Because after he did the initial search for surface
contacts, he actually switched the head wi ndow of the
peri scope for an air search, correct?

A. Yes, he did.

Q. To your know edge, you weren't really concerned about
hitting a helicopter or anything |ike that, correct?
A. No, sir.

Q. So that would have been a standard tactical situation
peri scope search by the OOD, correct?
A. Yes, that would have been.

Then the CO took the scope, correct?
Yes, he did.

A

Q. And you saw the CO do an initial 360, correct?
A. Yes.
o
A

Q. And the CO | ooked--1ooked at the range bearings,
orrect?
. Yes sir, he did.
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Q. From about 020 to 330--do you remenmber what--what was
it you testified to earlier?

A. It was about 040 all the way over to about 340--330,
right in there [pointing with |aser.]

Q. That would have been the sector in which you held al
contacts, is that correct?
A. Yes, sir.

Q. And al though you did not put the Commandi ng Of ficer
on the sonar--the bearings of the sonar contacts, you
personally observed on the shifts--what is the

nomencl ature, the data display?

A. The OSDS.

Q. The ship’s data display----
A. The ship’s data display, yes.
Q.

that the Commandi ng Officer was | ooking at
t he--1ooking down the bearings where the contacts were
| ocated, correct?
A. Yes, sir.

Q. You made that correlation between what you held in
your system and what the Commandi ng Officer was doing at
the time, correct?

A. Correct, sir.

Q. Had he not been | ooking down the bearings, that would
have been an appropriate time for you put himon the
bearings, correct?

A. Yes, sir.

Q. But because the Commandi ng Of ficer was | ooking down
the bearings, you did not say anything, correct?
A. That is correct, sir.

Q. So in your mnd, the Commandi ng Officer was doing
exactly what you thought he should be doing. Looki ng at
t he bearing of contacts that were held by sonar and the
fire control systems, correct?

A. Yes, sir.

Q. And having been on GREENEVILLE for a year, you had
hi gh confidence in the Commanding Officer’s ability to do
an adequate periscope search, correct?

A. Yes, sir.
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Q. Whil e the Commandi ng Officer was on the scope, he
actually also raised the ship a couple of feet, correct?
A. Yes, he did.

Q. And you heard the order given to make the depth 58
feet, correct?
A. Yes, | did.

Q. Do you renmenber if it was the OOD or the CO that gave
the order? Who actually gave the order to make the
depth--to the Diving Officer of the Watch to make the
depth 58 feet? Do you remember who gave that order?

A. | believe Mr. Coen gave that order.

Q. So the CO nust have said something to the OOD t hat
resulted in the OOD giving that perfectly proper order,
make you depth 58 feet, correct?

A. Yes, sir.

Q. And that indicated the Commanding Officer wanted to
take a high | ook, correct?
A. Yes, sir.

Q. And t hat would have been, based on your experience,
an appropriate thing to do, correct?
A. Yes, sir.

Q. You saw the scope take a couple of hits from waves,
correct?
A. Yes, sir, | did.

Q. And that was at 60 feet, correct?
) That was at 60 feet, sir.

Q

his search at 58 feet, correct?

A

And you were watching the Commandi ng Officer perform
A Yes, sir.
d
A

Q. And you didn't see the scope take any hits at that
ept h?

: No, sir, | didn't.

Q. And while the Commandi ng Officer was on the scope,
you actually were able to see that he performed a

hi gh- power search, correct?

A. Yes, sir.
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Q.

Q. He changed the power of the scope to high-power,
correct?

A. Yes, sir.

Q. Did you hear the double click?

A. No, sir. | didn’t hear anything.

Q. But you did see that he went to high-power.

A. | could see on the video display that----

Q. Did you al so observe that the PERIVIS went off for a
period of time

A. Yes, sir.

Q. Do you know why the Commanding Officer would do that?
A. Li ght - -

Q. Light in the scope, correct?

A. Yes.

Q. To give hima better view?

A. Yes, sir.

When the Commandi ng Officer asked for the higher

| ook--had the ship brought up to 58 feet and the scope
stopped taking the hits, could you see the horizon at

t hat

A.

Q.

time?
Yes sir, | could see the horizon.

And the Commanding Officer continued to search those

bearings in which the sonar contacts that were reported
were observed, correct?

A.

Q.

Yes, sir.

And the Commanding Officer reported that he had no

vi sual contacts, correct?

A.

Q.
A.

Q.

Correct, sir.

And that was done at a high-powered search, correct?
Yes, sir.

Did the Commanding Officer actually say, “lI have no

vi sual contacts in high-power” or do you remember?

A.

| don’t remember the high-power part.
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Q. But you observed him doing the high-power search,
correct?
A. Yes, | did.

Q.  And you were satisfied as Fire Control Technician of
the Watch, the Commanding Officer | ooked at each of the
bearings for the contacts, correct?

A. Yes, sir.

Q. Looked at each of the bearings for the contacts,
correct?
A. Yes, sir.

In both high-power and | ow- power ?
Yes, sir.

And at 60 feet and at a higher | ook, correct?
Correct, sir.

| believe you testified that after the Commandi ng
ficer reported no visual contacts then you dialed out
he range for Sierra 13, correct?
Yes, sir.

QO PO PO

o >T

If you didn't know that the contact was reported at
4,000--that was your testimony, correct, that you did not
know t hat you had a contact range of 4,000 yards?

A. Yes, that's correct.

Q. If you didn't know that you had a range of 4,000
yards, why would you have dialed that contact power?

A. | just went through and | checked them all and dial ed
them outside to make sure they were all outside the

vi sual horizon

Q. So, that was just----
A. So, when | got to that contact, | just randomy
Out spotted them all.

Q. Okay, that's not a proper procedure, is it?
A. The out-spotting of a contact, no, it's not written
down anywher e.

Q And if you're going to out-spot, you would agree with
me that the solution that you come up with needs to make
sense, correct?

A. Correct, it does need to make sense.
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Q. You're not going to buy what your systemis telling
you and you're going to change it? You need to make sure
t hat what you changed it to has some degree of
reliability, correct?

A. Yes, sir.

Q. And you would agree with me that a contact at 9,000
yards with a course of 240 and a speed of 99 would not be
a rational conclusion, correct?

A. No, woul d not.

Q. The three contact picture was not a conplex situation
was it?
A. No, sir.

Q. In fact, these three particular contacts were not
particularly difficult to track because they weren't
maneuvering, correct?

A. Correct, sir.

Q. Then you will agree with me that it was your
responsibility to report 4,000 yard closing contacts with
the CO and t he OOD?

A. Yes, it is my responsibility to do that.

Q. And that--but you didn't identify the 4,000 yard

cl osing solution when you obtained it at time 13:37:48,
correct?

A. That's correct, sir.

Q. And; therefore, you did not report it?
A. Yes, sir.

Q. The important thing to you in perform ng your duties
as Fire Control Technician of the Watch was to keep the
contacts outside of 4,000 yards--to ensure that they were
outside of 4,000 yards, correct?

A. Yes, sir.

Q And you saw no significant bearing rates on any of
he contacts prior to the collision, correct?

—+

A. Correct, sir.

Q. They were all less than 1 degree per m nute and
drawi ng | ess, correct?

A. Yes, sir.
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Q. And you never felt that you needed to say anything to
t he Commandi ng Officer or to the OOD about safety of the
ship, correct?

A. That is correct, sir.

Q And in fact, until you were presented with the
reconstruction data, you never believed you had any
contact inside of 6,000 yards, isn't that true?

A. That is true, sir.

Q. Based on your know edge of CDR Waddl e, having served
with himfor a year and stood a | ot of watches with
him-in fact, on your know edge of LTJG Coen, do you
think that there is anyway that they would have performed
the Emergency Ballast Tank Bl ow with knowl edge that they
had a contact inside of 4,000 yards?

A. There's no way they would have done that.

Q. Prior to the collision in this case, you felt pretty
confident in your--that Sierra 13 was a distant contact,
correct?

A. Correct.

Q. While you had some concerns about Sierra 14?
A. Ri ght .
Q

You didn't have those concerns about Sierra 13?
No | did not.

A
Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): That's al
| have, sir.

PRES: Counsel for LCDR Pfeifer?

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Sir, we
don't have any questions.

PRES: Counsel for M. Coen?

Counsel for LTJG Coen, party (LT Fulton): Thank you,
sir. l'"d like to begin by actually dealing with the CEP
| know the Counsel for the Court has a copy--two copies
of the CEP, one of themis the shorter copy and the court
woul d like to have that in front them that m ght be
useful. And, 1'd like to ask the bailiff to show a copy
of the CEP to Petty Officer Seacrest, Exhibit 22.
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[ The bailiff did as directed.]
Questions by counsel for LTJG Coen, party (LT Fulton):

Q Petty Officer Seacrest, the CEP is in Zulu time?
A. Yes, sir.

Q. You'd agree that 2300 on the CEP corresponds to 1300
| ocal time?
Yes, sir.

A.

Q. Now, the CEP indicates that the |last time you updated
the contact picture on the CEP was actually at 1257 | oca
time, is that correct?

A. That is correct, sir.

Q. And then in fact, you updated the CEP again after
1257 at 1310, would that be correct?

A That is correct, sir.

Q. Can you tell the court what that update was?

A. The one at 1310, course change.

Q That's in your handwriting?

A Yes, that is my handwriting.

Q. Woul d you have written that in contemporaneously with
the current--1 mean you didn't back date this or anything
l'i ke that?

A. No, sir.

Q. You had written that at about 1310 | ocal time?

A Yes, sir.

Q. And then there was 6 m nutes after that that the ship
commenced angl es?
A. Approxi mately, yes, sir.

Counsel for LTJG Coen, party (LT Fulton): Okay, | don't
need the CEP for any purposes then [CEP renoved].

Q. So, it's actually about 6 m nutes after your | ast CEP

update that the ship commenced angl es?
A. Yes, sir.
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Q. Has it ever been your practice to walk across Contro
to update the CEP if--when the ship is taking 30 degree
angl es?

A. No, it's not.

Q. Are you aware of--whether fire control petty officers
do that? Does anybody do that?

A. Not that |I'm aware of, no, sir.

Q. And then the angles were followed by the fast turns?
A. Yes, sir.

Q. Is the same situation for the fast turns?

A. Same situation for the fast turns.

Q. And the CO came into Control at about 13007

A. | believe so, sir, about that time.

Q. Now when the ship is doing angles and fast turns,
could you see where LTJG Coen was?

A. I just knew he was on the Conn behind me.

Q. Typically, when the ship is doing maneuvers that
involve a lot of interaction between the Officer of the
Deck and the Control Party, does LTJG Coen, or the
Officer of the Deck, typically stand right about where
this tape says, "CO" on Exhibit 6 [pointing |aser at
exhibit]?

A. Yes, correct, right in that area.

Q. And would LTJG Coen's |ine of sight to the CEP be
obstructed at that time on the 9th of February?
A. Yes, it would have been.

Q. By the DVs?
A. Yes.

Q. I want to turn again to the--briefly to the time
before the ship started doing angles when you were
transiting north and before the CO was in Control. Do
you remember speaking to me yesterday about that tinme?
A. Yes, sir, | believe so.

Q. You held two to three contacts during that time--at

any given time?
A. Yes, sir.
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Q. And you testified today that you don't particularly
remenber Mr. Coen com ng over to fire control to speak to
you about the contact situation?

A. Correct, sir, | don't remenmber it.

Q Wuld it be fair to say that you typically have those
ki nds of conversations with M. Coen when the two of you
stand watch?

A. Yes, typically we do.

Q.  And you wouldn't necessarily remenber those
conversations?
A. Not necessarily.

Q. Is it possible you could have had these conversations
on the 9th of February and just not remenber then?
A. It is possible.

Q. Because they're kind of commonpl ace conversations?

A. Yes, sir.

Q. You're aware that the DVs were eating lunch before
the ship started doing angl es?

A. Yes, sir.

Q. And some of them would come through Control fromtime
to time?

A. Yes, sir.

Q. Did M. Coen have any interaction with the DVs during

that time? Did any of them for instance, take a
position at Planes or Helms or anything like that?

A I know we were cycling through the Helm
Q. Cycling DVs through the Hel n?

A. Yes, sir.

Q And was M. Coen playing a role in that?

A. He was ordering slow course changes to the right, to
the left.

Q. And are you aware of any guidance that M. Coen had
about what kind of course changes he was to make or
rudder angles while people were still eating lunch?

A. No, sir, I'm not aware of any gui dance he had.
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Q. But, he did have DVs that were cycling through
Control ?
A. Yes, sir.

Q. Was M. Coen tending to stay near the DVs and gui de
t hat evolution?
A. Yes, sir, he was.

Counsel for LTJG Coen, party (LT Fulton): No further
gquesti ons.

PRES: Any redirect?

CC: No redirect, sir. Sir, Petty Officer Seacrest has
asked that the court to consider his most recent
performance evaluation and in addition, that the court
consider some awards that he's received. We've mar ked

t hose as Exhibit 67. "1l ask Assistant Counsel to hand
those out to the parties.

[ LCDR Harrison did as directed.]

CC: Petty Officer Seacrest, you are directed not to

di scuss your testimony in this case with anyone ot her
than a member of the court, parties or counsel. You wi |
not allow any witness in this case to talk to you about
the testimony he has given or which he intends to give.
| f anyone other than counsel of the parties attenpt to
talk to you about your testimony, you should make the
circumstances known to me. Wbuld you do that please?
W T: Yes, sir.

CC: Thank you very much. You are excused.

[ The witness withdrew fromthe courtroom ]

PRES: Do you have time, counsel--or recess to----

CC: Sir, we could take our noon recess now and then
we'll call CDR Gudewi cz after |unch.

PRES: Okay. The court will recess until 1300.
The court recessed at 1122 hours, 19 March 2001.

The court opened at 1300 hours, 19 March 2001.
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PRES: This court is now in session. Counsel ?

CC: Let the record reflect that all members, parties,
and counsel are again present. The court has procedural
matters, sir.

PRES: Very well.

CC: First, we would offer next Court Evidentiary Exhibit
in order 68, it's a copy of Annex Charlie to COMSUBPAC
OPORDER 205, operations specifically talking about the
OPAREA t hat GREENEVILLE was operating in on the 9th.

Copi es provided to Counsel for the Parties. One ot her
matter, sir, as you know, over the lunch hour, Counsel

for the Court sent over to ADM Fargo the court's
recommendati on that CDR Waddl e's request for immunity be
deni ed. | have been informed by ADM Fargo's staff that
he has in fact verbally denied the request. | expect the
written denial signed by ADM Fargo to be delivered to the
court sometime | ater today.

PRES: Very wel | .
CC: Sir, that's all the procedural matters that we have.

PRES: Very well. Counsel for the Parties, procedural
matters?

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): No, sir.
Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): No, sir.
Counsel for LTJG Coen, party (LT Fulton): No, sir.
CC: The court calls CDR Gudewicz to the stand.
Thomas M Gudewi cz, Commander, Medical Corps, U.S. Navy,
was called as a witness for the court, was sworn, and
exam ned as follows:

DI RECT EXAM NATI ON
Q. Commander, would you begin by stating your full name,
spelling your |ast name for the record, please?

A. My full name is Thomas M chael Gudewi cz,
G-U-D-E-WI-C-2Z.
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Q What 1s your rank and branch of service?
A. Commander, Medical Corps, United States Navy.
Q

And where are you currently assigned.
A. I"m assigned to the Commander Submari ne Force, U. S.
Pacific Fleet.

Q. And what's your position?

A. I"mthe Force Medical Officer

Q. How | ong have you been the Force Medical Officer from
COMSUBPAC?

A. Just over 7 months now.

Q. What are your primary duties and responsibilities in
t hat job?

A. I have cogni zance over all professional, technical

and adm nistrative matters that relate to medical health,
sanitation, and human factors for the Pacific

Fl eet--Submarine Force. This also includes oversight of
35 submari nes, one tender and one floating dry dock.

Q. As part of your duties and responsibilities as
necessary, do your duties include having an understandi ng
of submari ne periscope diopter capabilities?

A. Yes.

Q. And how do your duties relate to that?

A. [f--1 have to be able to understand what the

peri scope diopter capabilities are in relation to the
submariner's visual acuity, whether or not they would be
gqualified to serve onboard submarines in that capacity.

Q. So that's part of the qualification process, the
screeni ng process?
A. Correct.

Q. In that regard, Commander, have you had an
opportunity to review reference material for the Type 18B
periscope that's installed on the 688 | class submari nes
in Pearl Harbor?

A. Yes, | have.

Q. Do you feel that you've got an adequate understandi ng

of that material?
A. Yes, | do.
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Q. Now I'd like to talk to you about LTJG Coen, who was
the Officer of the Deck onboard GREENEVI LLE on the
afternoon of the collision and CDR Waddl e, who's the

Commandi ng Officer. Have you had an opportunity to
review their medical records?
A. Yes, | have.

Q What 1'd |ike you to do, without talking about what's
in their medical record, based on that review and on your
under st andi ng of the diopter capabilities of the

peri scopes onboard GREENEVI LLE, do you have an opinion as
to whet her or not those diopter settings on the

GREENEVI LLE' s peri scopes are adequate to correct the
vi si on of CDR Waddl e?

A. Those per--those diopter settings are nmore than
adequate to correct for any visual problens.

Q. Okay, would that be without his glasses?
A. W thout his glasses, correct.

Q. Did you have an opportunity to review LTJG Coen's

Medi cal Record?

A. I have.

Q.  And what's your opinion of whether or not LTJG Coen

could see adequately through the periscope.

A. Again, the diopter settings on the periscope are

adequate for his vision too.

CC: Okay. Sir, | have no further questions.

PRES: Counsel for the Parties?

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Yes, sir.
CROSS- EXAM NATI ON

Questi ons by counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins):

Q. Sir, the most recent indication of CDR Waddl e's
visual acuity contained in his medical record is a 1995

exam nati on. lsn't that true?

A. 1997.

Q. 19977

A. Correct. He had a--what we call the periodical

physical exam nation where it was documented.
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Q. Okay, and since then, there's no further information
about his visual acuity, correct?
A. Correct.

Q. And the--imediately preceding exam nation of CDR
Waddl e’ s eyesi ght would have been in 1995, correct?
A. The formal ophthal nol ogi c exam nati on was 1995,
correct.

Q. Okay, and--and the exam nation performed in 1997 was
not a formal ophthal nol ogi cal exam nation, correct?

A. Correct. It was an exam nation to document his

vi sual acuity at that point. It's a sinmple 20/ 20 vision
| ooki ng at the standard eye chart.

Q. In 19977
A. Correct.

Q. Had his vision, uncorrected, improved or decreased
since 1995 compl ete opht hal mol ogi cal exam nation?
A. It--it has--fairly stable. It may have been

slightly, maybe a quarter of a diopter different.

Q. Okay, diopter did change, didn't it?

A. Actually, | have to refer to my notes.

Q. Okay.

A. Bet ween 1997 and 199--well 1995 and 1997, there's no
formal, what we call manifest of the eyes. Hi s

corrective visual acuity was 20/20 at that tinme.

Q. So that was an exam nation performed with eye
gl asses?
A. Correct.

To determ ne whet her or not his eye glasses corrected
vision at 20/20?
Correct.

(7))

Not an exam nation of uncorrected visual view?
No.

>0 »Z0

Q.  And other than what you've read in that Medical
Record, you have no know edge of CDR Waddle's present
acuity, correct?

A. Correct.
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Q. And you have no know edge of when, if at all, CDR
Waddl e has had prescription for corrective | enses
updated, correct?

A. Correct.

Q.  What is near field myopia, sir?
A. | do not know.

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): That's al
| have, sir.

PRES: Okay. Counsel for LCDR Pfeifer?

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): No,
gquestions, sir.

PRES: Counsel for M. Coen?

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): No
guestions, sir.

CC: I have one follow-up, sir.
REDI RECT EXAM NATI ON
Questions by Counsel for the Court:

Q. Is it possible, Doctor, that since his last check-up,
his vision could have deteriorated to the point where the
di opter settings on the periscope couldn't correct it?

A. It is possible, but--but it would be--it is--it is
unli kely given the fact that it would require about a six
di opter change, which means he would be unable to drive a
car during the daylight hours. It would be very
difficult to function with that sort of a change, and you
woul d probably have sought some sort of medical treatment
at that tinme.

CC: I have no further questions, sir.

PRES: Any re-cross?
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RECROSS- EXAM NATI ON
Questions by counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins):

Q. Again, you don't have any idea what the word--or the
term near field myopia means?
I have heard the termempty-field myopi a.

A

Q. Okay, empty-field myopia.

A. Okay.

Q What's that?

A. That is where in a--it's a--where the individual who
is looking into a--into the distance at an enmpty field,
the celeria nmuscle of the eye rel axes, and when the
celeria muscle of the eyes relaxes, it changes the focal

| ength of the eye, such that the person would beconme
essentially myopic or nearsighted.

Q. Are you aware that the FAA's exam ned that as a cause
of md-air collisions?
A. I"m aware that the concept exists, yes.

Q. And that it's under study by the FAA?
A. Yes.

Counsel for CDR Waddl e, party (M. Gittins): That' s al
| have, sir.

PRES: Okay. Counsel .

CC: Commander, you're directed not to discuss your
testimony in this case with anyone other than a member of

the court, parties, or counsel. You will not allow any
witness in this case to talk to you about the testimony
he has given or which he intends to give. | f anyone

ot her than counsel of the parties attenpt to talk to you
about your testimony in this case, would you please |et
me know?

W T: I will.

CC: Thank you, Commander, you're excused.

[ The witness withdrew fromthe courtroom ]

CC: M. President, we have no further witnesses to call.
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PRES: Very wel | . Let me explain how we intend to
proceed. I will now give each party the opportunity to
present their evidence, starting with M. Coen, then LCDR
Pfeifer, then finally with CDR Waddl e. M. Coen, you may
proceed.

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Filbert): Thank you,
sir. At this time we offer two exhibits, and | believe
there's sufficient copies here for the court, for
counsel, and all the court members.

PRES: Okay. Counsel, if I may, let me run through a
l'ist of--kind of a warning here to make sure we have the
ri ght ground covered here.

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Filbert): Yes, sir.

PRES: "1l rem nd, M. Coen, that you have the
right--the following rights. The right to introduce
documents and call witnesses. The right to testify in
your own behalf, if you choose to do so. I f you choose
to make a statement, it may be sworn or unsworn, oral or
in writing. Counsel, you may now proceed.

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Filbert): Thank you,
sir. As | said, we have two exhibits to introduce. One
is LTIG Coen's Fitness Reports, and the second one--
second set of documents, are his submarine qualifications
[ handi ng exhibits to court reporter].

[ Court reporter handing back an extra set of exhibits.]

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): I s that an
extra set, thank you.

CR: For the record, the Fitness Report will be marked as
Exhi bit 69 and qualifications in submarines will be

mar ked as Exhibit 70.

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): Sir, that's
all the documentary evidence that we have. We do not
intend to introduce any testimony from any witnesses, but
LTJG Coen would Iike to make an unsworn statement.

PRES: Very well. Counsel for the Court, before M. Coen
makes any statement, he has been appropriately informed
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of his rights under Article 31 of the UCMI and the
Privacy Act.

CC: Yes, sir, he has. W did so over lunch hour. At
this time, 1'd like to have entered into the record

Exhi bits Q and R, which is M. Coen's Suspect Rights and
Acknowl edgement Form and also a Privacy Act Statement
executed by him

PRES: Okay. Very well, Counsel for M. Coen, you may
now proceed.

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): Sir, in
order to facilitate the translation, |1'd ask that LTJG
Coen be allowed to be seated during his unsworn
statement .

PRES: Certainly.
Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Filbert): Thank you.
UNSWORN STATEMENT OF LTJG COEN

| want to begin by making it clear that | accept ful
responsibility as Officer of the Deck for the part |
played in the tragic events on 9 February. On that day,
| only had one intention, to do my best as Officer of the
Deck onboard USS GREENEVI LLE. | never thought that |
woul d play a role in the tragedy that unfol ded. " m
ready and willing to accept the consequences of ny
actions, whatever they may be. To the famlies of those
who perished and to the crew of the EHI ME MARU, | offer
my deepest apologies and I--1 offer my deepest apol ogies
and | hunbly apol ogize. While | cannot comprehend the

i mgi nable grief you nust feel, | want you to know that
you are in my thoughts and prayers at all times, and you
will be for the rest of my life. I know my words are
little to ease the pain you must feel, | amtruly sorry.

Members of the court, it is clear that my name will be
associated with this event for the rest of nmy life. I
cannot change that and | accept that. Nevert hel ess, |
would I'i ke the court and ADM Fargo to see fit to continue
my service as a submarine officer. The day |I put on ny
Dol phi ns was one of nmy proudest days and most menorabl e
days, and my service onboard USS GREENEVI LLE has been as
rewardi ng an experience as any man could hope for. ' m
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not saying that | have the right to continue to serve, or
that | deserve such an opportunity, that decision will be
made by those with much nore experience and wi sdom t han |
have. | only want the court to know that it is my desire
to continue to wear this uniform and serve onboard
submarines in the United States Navy. Thank you.

Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): Sir, that's
all the evidence that LTJG Coen will present.

PRES: Okay, very well. Counsel, do you have a coment?

CC: Sir, just to rem nd the menbers of the court that
there is no cross-exam nation all owed on an unsworn
st at ement .

PRES: Very well. We'll now proceed to LCDR Pfeifer.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Yes, sir.
We' ve previously provided to the court reporter a |list of
documents, I'lIl retrieve them now and pass them out to
the court.

PRES: Counsel, before we do that, LCDR Pfeifer, | want
to rem nd you that you have the following rights. You
have the right to introduce documents and call witnesses.
You have the right to testify in your own behalf, if you
choose to do so. | f you choose to make a statenment, it
may be sworn or unsworn, oral or in writing. Counsel ,
you can now i ntroduce evidence.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Thank you,
sir. Sir, what I"'mfirst handing out is a voluntary
statement from Chief Kross who is the Sonar Technici an.

CR: This will be marked as Exhibit 71.
Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): The next
is a set of Fitness Reports [handing exhibits to counsel

and members].

CR: For the record, the fitness reports of LCDR Pfeifer
wi Il be marked as Exhibit 72.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Next one,
sir, is Commodore Byus' notes from-original 10 February.
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CR: Which will be marked as Exhibit 73.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): [ Handi ng
exhibit to court reporter.]

CR: What’'s this?

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): This is
LCDR Harrison’s notes.

CR: LCDR Harrison's notes will be marked as Exhibit 74.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Next, sir,
is LCDR Pfeifer's unsworn statement.

CR: And his unsworn statement will be marked as Exhibit
75.

CC: M. President, at this time I'd Iike to offer

Exhi bit O and Exhibit P. Exhi bit Ois a Suspect’ Rights
Acknowl edgement St atement executed by LCDR Pfeifer, over
t he noon hour, and Exhibit P is the Privacy Act Statement
compl eted by LCDR Pfeifer.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Sir, these
are notes that were taken, the next exhibit, that were
taken by LCDR Pfeifer.

CR: Which, for the record, will be marked as Exhibit 76.
CC: Counsel, notes taken when by LCDR Pfeifer?

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): They were
taken shortly after the collision.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Sir, the

| ast documents--shortly after CAPT Brandhuber testified
on cross-exam he did actually call our office in which
he provided the cards that we cross-exam ned him on, said
that he did actually remenber receiving them so
that's--just that those were retrieved by the court.

CR: For the record, that will be marked as Exhibit 77.

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): That, sir,
is all of the documents or witnesses we're going to call.
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PRES: Okay, you have nothing further?

Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): Not hi ng
further, sir.

PRES: Okay. Very well, now we'll proceed with CDR
Waddl e.

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Sir, could
we have about a half an hour recess. W didn't think we
were going to be moving quite this quick today.

PRES: How about 13507

Counsel for CDR Waddle, party (M. G ttins): That's
fine, sir.

PRES: Okay. This court will be in recess until 1350.
The court recessed at 1323 hours, 19 March 2001.
The court opened at 1420 hours, 19 March 2001.

PRES: This court is not in session. Counsel for the
Court?

CC: Let the record reflect that all members, parties and

counsel are again present. M. President, we have one
procedural matter and that is to introduce Exhibit 78,
copi es of which have been provided to counsel. This is a

CD, which has the communi cations between SUBPAC and the
U.S. Coast Guard on the afternoon of 9 February, which
outlines the series of our radio messages that were sent
back and forth. Sir, that’s all the procedural matters
t he Court has.

PRES: Counsel for the Parties, any procedural matters?
Counsel for CDR Waddl e, party (M. Gittins): No, sir.
Counsel for LCDR Pfeifer, party (LCDR Stone): No, sir.
Counsel for LTJG Coen, party (LCDR Fil bert): No, sir.
PRES: Alright. Let’s proceed now to CDR Waddl e.

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Yes, sir.
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PRES: Counsel, before you get start let me just go

t hrough the--my comments here. CDR Waddl e, | rem nd you
t hat you have the following rights. The right to

i ntroduce documents and call witnesses; the right to
testify in your behalf if you choose to do so; if you
choose to make a statement, it may be sworn or unsworn,
oral or in writing. Counsel for CDR Waddle, do you have
evidence to introduce at this time?

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Sir, we

have documentary evidence. Next exhibit in order,

pl ease?

CR: Sir, this will be marked as Exhibit 78--excuse me,
79.

PRES: Counsel, are you ready to proceed?

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Sir, at
this time we would request a recess until tomorrow
morning. We were a little bit taken back by the
brevity of----

PRES: Pace- - - -

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Yes, sir,

by the pace of today’s proceedi ngs and would request to

have some time to prepare and decide what we’'re going to
do with regard to CDR Waddl e.

PRES: Counsel for the Court, comments?

CC: Sir, just one point. Does CDR Waddl e intend to cal
any other witnesses?

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): No.

CC: Sir, I would recommend that we grant the recess and
all ow CDR Waddl e to prepare.

PRES: Okay, before |I grant the recess, | want to rem nd
all the parties and the Counsels for the Parties that
after CDR Waddl e’ s opportunity, and when that compl etes

we’'re intending to go into closing arguments. So, I'd
|l i ke to have the counsel and the parties prepared for
that, so with that warning we will then----
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CC: Recess, sir, until 0800 tomorrow----

Counsel for CDR Waddle, party (M. Gittins): Sir, will
arguments be in the same order that presentation of

evi dence was done?

PRES: Yes, we intend to have the same way.

Counsel for CDR Waddle, party (M. G ttins): Thank you,
sir.

PRES: So we'll go with counsel for M. Coen, then M.
Pfeifer, and then CDR Waddl e. Okay?

Counsel for CDR Waddle, party (M. G ttins): Thank you,
sir.

PRES: So, we will recess then until 0800 tonmorrow
mor ni ng.

The court recessed at 1423 hours, 19 March 2001.
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